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Molt probablement quan rebreu la revista, el curs es-
tarà a finals del 2n trimestre o iniciat el 3r. Per la meva 
part, em toca dir-vos que aquesta el darrer editorial que 
escric ja que no continuaré el curs. Després de més de 
40 anys de docència i gairebé 6 anys de direcció, he 
decidit de tancar l’etapa de treball i començar-ne una 
de nova: la jubilació.

La decisió no ha estat gens fàcil, donat que és una 
jubilació voluntària i potser podria apurar algun curs 
més, però el cert és que cal deixar pas a les noves 
generacions i a les noves idees, sobretot en la nostra 
difícil i motivadora tasca de formar els adolescents en 
la societat d’avui.

Si em permeteu, dir-vos que, malgrat que al principi 
d’entomar la direcció em va ser molt difícil de fer-me’n 
a la idea, ara puc afirmar que el balanç ha estat molt 
positiu, tan personalment com en el punt on es troba 
ara mateix el centre, el llavors anomenat 5è institut de 

ELISA ALTIMIRAS I BRUNET
Directora de l’Institut Cal Gravat

Manresa, l’Institut Cal Gravat. Ara mateix som un referent dins dels instituts públics de Manresa i de la 
Comarca, la qual cosa ha de ser motiu d’orgull per part de tota la comunitat educativa.

El fet de ser on som no depèn tan sols de la gestió d’una direcció, sinó que hi ha un equip de direcció molt 
potent al costat donant resposta en tot moment a les necessitats del dia a dia i de la planificació curs a 
curs, treballant en la mateixa línia i per descomptat acompanyat d’un claustre de professorat especialitzat 
i molt professional, un personal d’administració i serveis i una Ampa que participa i fa propostes.

El relleu de la direcció està en bones mans, la Mireia Ribas que ha realitzat tots els càrrecs de l’equip 
directiu, des de Capçalera d’estudis fins a coordinadora pedagògica passant per secretària, ara s’està 
formant per poder fer el relleu amb garanties. Li desitjo molta sort i encerts en el comandament d’aquesta 
nova tasca que haurà de fer front.

I ja per últim, donar les gràcies a tothom que, al llarg dels anys, des del setembre del 2008, per un motiu o 
altre, hem pogut treballar junts i m’heu facilitat la tasca. Molt especialment a l’equip directiu, que hem patit 
moments amargs i difícils però també hem gaudit dels moments fàcils i engrescadors.

Només em queda ja dir-vos, no adéu, sinó fins sempre... Em porto tants records i estic tan satisfeta 
d’haver-vos acompanyat tots aquests anys, que no us oblidaré mai.

Una abraçada molt forta a totes i a tots.
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Després de tants anys costa dir adéu a algú amb qui hem conviscut diàriament i amb tant compromís com tu, 
Elisa. Ens hem conegut bastant bé, en una diversitat de situacions i durant tant de temps que ens emportem una 
presència i una manera de ser que no ens han deixat indiferents i, en molts ens has deixat empremta. I potser 
ara és un bon moment de traslladar-te l’agraïment per tantes coses que has fet per a tots nosaltres. Perquè si 
una cosa has estat és generosa envers el grup. La nostra feina, i tu la coneixes prou bé perquè n’ets mestra, 
és una feina dura, treballem amb material fràgil, persones en construcció; i saps com n’és d’important d’exigir i 
alhora saber confiar en els alumnes, en els equips, perquè aquests creixin i perquè et responguin en les bones 
expectatives que tu els has creat.

L’institut ha estat el teu focus d’atenció durant una bona colla d’anys, com a membre de l’equip directiu des del 
principi i, aquests últims sis anys, com a directora. La teva trajectòria ja venia de lluny, però has culminat aquí, 
a Cal Gravat, els teus anys laborals i tots plegats hem pogut gaudir dels fruits de la teva maduresa i del teu 
saber fer.

La teva tasca incansable, el teu compromís envers el grup humà (equip directiu, alumnes, professors, comunitat 
educativa) ens donen una visió bastant precisa del teu tarannà de servir, ajudar i orientar. Tres característiques 
que marquen una manera de ser i que l’has portat a terme amb vocació. Ets una persona resolta i aparentes 
convicció, però guardes sempre una reserva de tendresa que dona força i autoritat al teu caràcter. Actues amb la 
raó però també amb l’equilibri del qui escolta atentament, del qui vol entendre i comprendre. I així, tens la mirada 
llarga i a vegades profunda dels qui comprenen amb el cor. Els qui hem estat al teu costat en som testimonis.

Pel que fa als membres de l’Equip directiu, dir-te que som un equip gràcies a la teva manera de fer, pensar i de 
gestionar el temps i el grup. Durant aquests anys hem establert un vincle entre nosaltres on ha destacat nota-
blement el treball conjunt i on les forces de cadascú de nosaltres s’han multiplicat i n’han multiplicat els resultats 
que, no han estat pocs. Ens has deixat empremta. Davant de tots els fronts, sense excepció i arremangant-te 
sempre que ha fet falta. No t’han caigut els anells per ajudar i treballar des de la base, essent allà on se’t neces-
sitava. El treball en equip et defineix.

En el moment més dur, amb l’arribada de la pandèmia, no vas abandonar l’equip (tot i que ho hauries pogut 
fer perquè ja havies arribat al moment establert per jubilar-te) i vas preferir continuar, vas saber carregar-nos 
d’energia i motivar-nos per tirar endavant en una situació que era del tot excepcional. Vam haver d’improvisar, 
de motivar i reinventar-nos per a poder superar la situació, i tu en vas ser una peça clau.

Treballar al teu costat ha estat un regal. Gràcies per tot el què ens has aportat i ens has deixat.

Fins aviat,

El teu equip / els teus companys/es.

Elisa



Senyor alcalde de Manresa. T’enviem aquesta 
carta des de l’Institut Cal Gravat per dir-te algu-
nes coses que pensem que es poden canviar 
o millorar sobre Manresa. És una activitat que 
estem fent els alumnes de 3r d’ ESO a l’optativa 
de  revista. La primera cosa és , com està tot  
de brut. Hi ha molta gent que deixa les merdes 
dels gossos per terra i no les recullen. El mateix 
passa amb altres deixalles que no les llencen a 
la paperera.

La segona cosa és les cases sense acabar de 
construir o que estan abandonades, n’hi ha 
unes quantes i fan pena. Nosaltres pensem 
que es podria fer algun pla de rehabilitació, per 
intentar acabar les cases o no deixar les cases 
abandonades.

Això és tot el que volem dir-te els alumnes de 
3r ESO del Institut Cal Gravat. Pensem que 
podries fer alguna cosa per canviar aquestes 
coses, o millorar una miqueta com a mínim. Ho 
sentim si et molestem amb aquesta carta, mol-
tes gràcies per llegir-nos.

Martina Àvila

CARTA A L’ALCALDE
DE MANRESA

Carta a l’alcalde de Manresa

5 de desembre del 2022

Senyor alcalde:

Sóc una estudiant de Cal Gravat, en aquest escrit et diré algunes coses 
que Manresa no té.

Per començar, a Manresa crec que hi ha molt poques zones amb arbres 
i plantes, és a dir que opino que hi ha massa asfalt i això atabala bas-
tant. També crec que els fanals estan mal distribuïts, perquè hi ha zo-
nes de Manresa molt  il·luminades i altres zones que són molt fosques 
i no es pot veure res. El tema papereres, hi ha poques papereres, ens 
insisteixen en el fet que reciclem, però les papereres de reciclatge són 
bastant escasses. Per altra banda, opino que hi hauria d’haver més zo-
nes per poder passejar els gossos, perquè la llei diu que els gossos no 
poden estar pel carrer, així que si hi haguessin  més parcs per gossos 
podrien deixar-los allà. Opino que, també, haurien d’invertir més diners 
en la cura de les protectores perquè així els animals estarien millor.

En conclusió, haurien de plantar més arbres, reubicar els fanals, posar 
més papereres de reciclatge, posar més parcs per a gossos i invertir 
més diners en les protectores.

Lilith Carmona García, estudiant de Cal Gravat.
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Bon dia, senyor alcalde.

En primer lloc, la primera cosa que m’agradaria millorar és el meu barri, ja 
que en el barri antic hi ha cases abandonades i que cauen a trossos.

També faria construir  més parcs i més llocs verds i tranquils per poder 
anar a passejar.

També m’agradaria que canviessin les voreres, ja que n’hi ha algunes  que 
estan al mateix nivell que la carretera o que es troben en mal estat.

Per últim, m’agradaria que es posessin multes a la gent que no recull les 
caques dels gossos i que llença porqueria al terra: els carrers estan molt 
bruts.

Arnau Brunet Molas

CARTA A L’ALCALDE DE MANRESA
Bon dia, alcalde, em dic Belgir i soc de l’institut Cal Gravat, li escric aquesta carta per comentar-li un parell de coses que des del meu punt de vista es poden millorar de Man-resa:

● Primer de tot, que no tanquin les fonts d’aigua, que esti-guin obertes tot l’any.
● Més papereres, considero que n’hi ha, però estaria més que bé que n’hi haguessin més.

● Més arbres, són importants.
● I per últim, més zones per nens petits, parcs, etc, més zones infantils.

I aquestes són les coses que crec que s’haurien de millorar a Manresa

Belgir Valentin Boussehaba



Els de segon no parem i el passat gener vam 
anar al CosmoCaixa de Barcelona i vam des-
cobrir, en primera persona, el funcionament de 
l’electricitat i el so. Els tallers van ser molt inte-
ressants i divertits.

Sortida de segon d’ESO al  
CosmoCaixa 

Després, vam poder passejar per l’interior del 
museu i viure experiències úniques acceptant 
els reptes de les diferents instal·lacions científi-
ques qui hi ha exposades. 

Per acabar, vam accedir al Bosc Inundat, que 
representa un fragment de la selva amazòni-
ca amb animals i plantes vius. Llàstima que hi 
fessin obres de restauració i no el vam poder 
gaudir complet.
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SORTIDA CASTANYADA 
1r d’ESO
El dia 28 d’octubre, l’alumnat de 1r d’ESO 
va fer una caminada de 9 km pels voltants 
de la riera de Viladordis.

La ruta que es va dur a terme es coneix 
com “El regadiu de Viladordis” i és un dels 
nou itineraris de l’Anella Verda de Manresa, 
uns recorreguts pensats per conèixer es-
pais significatius dels voltants de la capital 
bagenda, amb un destacat valor patrimo-
nial, paisatgístic, ambiental i social.

Va ser una sortida molt satisfactòria per tots 
els alumnes, però tenint en compte que era 
temps de moniatos i castanyes, vam pas-
sar molta més calor del previst i vam tornar 
amb les cantimplores d’aigua ben buides.

VISITA AL
TEATRE KURSAAL
Durant el mes de novembre, els alumnes de 
segon curs d’ESO van tenir l’oportunitat de 
visitar el teatre Kursaal de Manresa.
En arribar, els esperaven un parell de mem-
bres de «El Galliner», que és la institució 
encarregada de gestionar la programació 
d’aquest teatre. Aquests senyors els van ex-
plicar en primer lloc la història del teatre i els 
seus orígens.

A continuació els van conduir dins de les 
instal·lacions i els van ensenyar els camerinos, 
la sala de màquines i l’escenari on es fan les re-
presentacions i finalment, els alumnes van po-
der assistir a un assaig d’un grup d’estudiants 
de l’escola d’arts escèniques de Manresa.

Mentre esmorzàvem, a l’exterior, vam gaudir, 
també, dels jocs de ciència que estan exposats 
pels jardins del museu. 
Va ser una gran experiència i ens va deixar 
amb ganes de continuar sortint a aprendre.
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Ja sabeu que, a l’Institut, ens agrada començar 
el curs amb una gran sortida per poder-nos 
conèixer o recuperar les amistats que hem fet 
els cursos anteriors. 

La castanyada
dels de segon!

Aquest octubre passat, els de segon vam de-
cidir fer una gran caminada per les rutes que 
envolten la nostra ciutat seguint l’Anella Verda. 

Va ser un gran dia! Va fer sol, vam caminar… 
MOLT!, i vam jugar, esmorzar, riure i passar-
ho bé com ens agrada. Una bona manera de 
començar el curs!

El darrer dimarts 24 de gener, el grup de 3r 
d’ESO A va fer una sortida a Regió7, a Man-
resa. Van anar caminant des de l’institut fins al 
Carrer de Sant Antoni Maria Claret, que es on 
es troba Regió7 i la parada de busos, que es 
troba al costat. Una vegada van arribar, els van 
ensenyar un vídeo demostratiu de com treba-
llen i de com s’informen abans de realitzar un 
reportatge. 

Regió7 -  
Sortida 3r ESO

Ara, de castanyes de les de menjar: cap ni una!! 

Òscar, Nil i Adrià
El divendres 28 d’octubre vam fer una excur-
sió a Sant Joan de Vilatorrada.Vam començar 
l’excursió  a la plaça de la Reforma al costat 
de la Seu. 

Vam fer una ruta molt llarga passant per 
molts llocs, com ara els horts que hi havia al 
costat del camí.

Sortida a
Sant Joan de Vilatorrada

Quan vam arribar a Sant Joan de Vilatorrada, 
vam parar per esmorzar a un parc, llavors 
ens van deixar 45 minuts de lleure i després 
vam anar cadascun amb la seva classe. 

Seguidament, van rebre una explicació de com 
preparen els diaris, de la seva història… i tam-
bé van fer una ronda de preguntes i respostes, 
amb preguntes com: D’on ve el nom de Regió7, 
què és, quin és el seu origen, quins són els ofi-
cis vinculats al diari, etc.

Per finalitzar, van fer un petit tour per les ofici-
nes, on van veure cada secció de treball i què 
es feia en cada secció.    

 Caballol i Belgir B

Cada grup vam fer un joc diferent. Els de la 
nostra classe vam fer el “tot s’hi val”, altres 
grups van jugar a cuita-amagar, a l’aranya… 
Després d’una estona de jocs,  vam anar tor-
nant, i vam passar per llocs bastant diferents 
per fer la volta curta i hi havia un camí ple 
de sorra i pols, ens vam embrutar molt, vam 
passar un camí al costat del riu i no teníem 
espai.

Finalment, vam retornar al lloc on havíem ini-
ciat l’excursió.
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Sortida Barcelona històrica
1r Batxillerat
1. Quins llocs vau visitar? Els principals 
monuments que vam visitar, van ser la Plaça 
Catalunya, el Barri Gòtic i també monuments i 
relíquies arqueològiques.
2. En quin mitjà de transport veu anar?
En tren.
3. Què vau fer? 
Vam fer una guia turística pel Barri Gòtic de 
Barcelona i després vam anar a menjar a un 
restaurant. 
4.Quins eren els guies? 
L’Ovidi i el Cèsar (Professors de l’institut)
5. Creus que aquella informació et servirà 
pel futur? 
Sí, perquè la història de Barcelona és interes-
sant. Hi trobem part dels orígens de la nostra 

Aquestes vacances he estat amb la meva fa-
mília, els primers dies vaig anar a futbol, però 
a partir del 25, que va ser el meu aniversari, 
vaig estar cada dia amb ells. El 25 de desem-
bre com ja ho he dit va ser el meu aniversari, 
és un dia curiós perquè s’ajunten els regals 
de fer cagar el tió amb els del meu aniversari 
i també el meu pare va néixer aquest mateix 
dia! Aquest any l’he celebrat amb els meus 
cosins, pare, mare, germana... en un dinar 
entre tots. Vam menjar migues amb peix, 
que és un dels meus menjars preferits i tam-
bé el  del meu pare. Quan va arribar l’hora 
d’obrir els regals em vaig sorprendre perquè 
no m’esperava el que em van regalar: una 
guardiola,uns objectes  del Barça,uns mi-
tjons d’hivern,diners.

Entre altres coses. Però sobretot em va agra-
dar dinar amb la meva família perquè em fa 
riure molt la meva tieta i ens portem molt bé.

En els pròxims dies vaig estar amb els meus 
avis, fins que el 31 de desembre ens vam 
reunir tota la família per celebrar Cap d’Any.

Vam sopar sushi i carn, i de postres vam 
menjar fruita. Quan va arribar l’hora de men-
jar els raïms, va ser molt divertit perquè tots 
van començar a fer ximpleries, riure, etc.

El dia 1 de gener va ser un dia molt important 
perquè va ser l’aniversari de la meva germa-
na, ho vam celebrar jugant jocs de taula amb 
tota la família i per dinar vam menjar el seu 
menjar preferit: els canelons. A la meva ger-
mana li van regalar: pantalons, dessuadora, 
ronyonera, unes bosses i diners...

Oscar Hidalgo

Les Meves
Vacances

cultura, i això ho fa entranyable. 
6. Recomanaries anar a aquell lloc? 
Sí, perquè anar pel Barri Gòtic de Barcelona es 
una bona opció si t’agrada la història de l’art o 
fer turisme. 
7. Et va agradar? 
Sí, va ser bastant entrentingut.
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Aquest Nadal l’he  passat bàsicament amb la famí-

lia. Hi havia uns quants familiars  que no veia des 

de feia molt temps i com que  ens vam reunir tots 

plegats, els vaig poder tornar a veure i aquesta  és 

una de les millors coses de Nadal.

També he estat amb els amics, ja que ells també són 

importants en el meu dia a dia i està bé celebrar-ho 

amb ells.

La principal cosa que més hem fet ha sigut menjars 

i berenars a diversos  llocs, Cada dia festiu rellevant 

el fèiem a casa amb tots plegats  o anàvem nosal-

tres a casa d’un altre, però sempre junts.

Al Cap  d’any vaig berenar amb els meus pares, la 

meva germana i el meu avi. Després de les campa-

nades vaig anar amb els amics per fer  una bona 

entrada  a aquest 2023.
Maria Espinosa

Van ser bastant avorrides, ja que no vaig fer gran cosa, em vaig quedar 
en casa menys dos dies que vaig sortir al carrer amb els amics. Vaig 
estar amb el meu pare i amb la meva germana, vam sopar i dinar un 
munt de coses i el 25 al migdia vaig dinar amb els meus tiets i amb la 
meva àvia, el 26 vaig anar amb la família de la meva mare a dinar i a 
la nit vaig tornar amb el meu pare. El 31 per Cap d’Any vaig anar amb 
el meu pare i la meva germana al Port del Comte a passar el dia i la nit 
per celebrar Cap d’Any. L’endemà vam tornar i també vam passar els 
Reis amb el meu pare.

Lilian Cost

Vacances de nadal

Aquestes darreres vacances de Nadal, del sis al vuit de gener, vaig passar uns dies a la Cerdanya increïbles.
El primer dia, el sis de gener, vaig menjar amb la meva mare, germà i molts amics en un bungalou,  més tard vam donar una volta en un poble que hi havia a prop i a la tarda nit vaig anar a jugar pàdel amb uns amics i a una piscina climatitzada.
El segon dia, el set de gener, vam anar a la neu, en un lloc de França, em va agradar molt, m’ho vaig passar molt bé, i aquell mateix dia, a la tarda nit, vam anar a un spar.
El tercer i últim dia, el vuit de gener, vam a anar a un poble de França on vam agafar un tren que ens va portar a un lloc de França molt bonic, i a la nit, vam anar a casa.

Belgir Boussehaba

Com has celebrat les vacances de Nadal? 
Aquestes vacances les he celebrat amb la meva família.
Jo i les meves germanes vam decorar la casa, però no vam 
poder posar l’arbre de Nadal, ja que tenim gats i gossos i el 
destrueixen, després a la tarda vam fer un pa de pessic de 
xocolata. El dia de Reis vam fer el Tió, principalment per a les 
meves germanes que són petites.Els darrers dies els vaig passar acabant algun deure, jugant 

a videojocs amb el PC, veient pel·lícules de “terror”, llegint 
llibres o, algun que altre dia, anant a casa dels meus avis.

Lilith Carmona García

Tres dies de passar-ho bé

Jo he passat gran part de les vacances de Nadal a 

casa dels meus avis, menys el dia de Reis, que van 

venir ells a casa meva. Alguns dies  també he quedat 

amb els meus amics, encara que no em venia gaire  

de gust, ja que al carrer feia fred.

Sempre m’ha agradat molt l’ època de Nadal, encara 

que cada vegada hi ha menys gent asseguda a la 

taula, em segueix agradant molt el Nadal.

Júlia Hernández

Aquest Nadal he desconnectat bastant d’aquestes vacances, encara 
que he celebrat les tradicions més típiques com el Cagatió, el Raïm, 
Sant Esteve, etc. 

La primera festa que vaig celebrar amb la meva família va ser el Ca-
gatió, el dia 24. A nosaltres ens van regalar el FIFA 23 i l’Spiderman 
per la PS4 

També, en ser més gran, no estava tan pendent de les festes, un 
exemple va ser que,  quan era  dia 25, quan vam celebrar la segona 
festa, és a dir, Pare Noel, em van donar un regal (un pack d’Adidas 
on hi havia desodorant, colònia i xampú) i jo no me’n recordava ni  
que era aquell dia. 

La tercera festa que vaig celebrar va ser Sant Esteve, vam anar a 
dinar a casa de la meva iaia per part del meu pare, vam menjar 
canelons i ens vam quedar allà tota la tarda jugant a cartes i mirant 

pel·lícules.

A part de tot el que estic dient, jo també vaig quedar amb els meus 
amics per anar a jugar a la pista de Cal  Gravat gairebé cada dia que 
no havia de fer res.

La quarta festa que vam celebrar va ser cap d’any, vam anar a casa 
la iaia més o menys cap a les set i vam ajudar a muntar la taula, una 
vegada van ser les dotze de la nit, vam prendre el raïm i ens vam 
quedar fins tard ballant i celebrant l’any nou.

La cinquena festa va ser any nou, simplement vam anar a dinar a 
casa la iaia i vam tornar a casa.

La sisena i última festa que vam celebrar van ser els Reis Mags, 
vam tornar a anar a casa la iaia i ens van donar els regals, que van 
ser diners. 

Adrià Dorado 

COM HE CELEBRAT LES 
VACANCES DE NADAL
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Què  feu a l’aula?
Exercicis, activitats i a vegades fem textos o 
proves.

Com et sents en l’aula?
Em sento bé, feliç.

Quins idiomes apreneu?
Català.

Ajudes als teus companys si no saben algu-
na una cosa?
No els ajudo.

Entrevista a un
alumne de l’aula 
d’acollida (Aziz)

Els profes t’ajuden?
No m’ajuden perquè no m’agrada que ho facin.

Quins dies fas l’aula d’acollida?
El dimarts a la Franja 3 i el dijous a Franja 4.

Sou de la mateixa edat els nois i noies?
No, hi ha diferents edats.
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- Què us ensenyen? Català bàsicament. Però 
també aprenem a adaptar-nos en un lloc nou i 
diferent per a nosaltres.

- Què us faciliten a l’Aula d’Acollida? Apre-
nem molt català i això ens ajuda a poder enten-
dre una mica les altres classes.

- Quanta gent hi ha? 16 persones des de 1r 
fins a 4t d’ESO.

- Quants profes hi ha? Una, la Montse Sense-

Preguntes als 
alumnes de l’Aula 
d’Acollida:

rrich, però valorem que hauria 
d’haver-n’hi més per millorar 
l’aprenentatge dels alumnes.

- A quines hores hi aneu? 
Depèn, els horaris son adap-
tats al nivell de cada alumne/a.  
Però aproximadament  unes 
6h/semana. 

- Us agrada? Sí, molt.

- Us costa molt? Sí, ja que 
no sabem l’idioma i l’hem 
d’aprendre. 

- De quins països sou? Se-
negal, Hondures, Marroc, 
Perú, Gàmbia i Ucraïna.

Preguntes  a la Montse Senserrich
- Et costa molt donar-los classe? Sí, sobre-
tot, a vegades, pel tema de comunicar-me amb 
ells. 

- Feu sortides? Sí, l’any passat vam anar al 
Kursaal i a fer una volta pel centre i van anar a  
veure la biblioteca. L’últim dia vam fer una festa 
amb diferents plats típics dels diversos països 
dels alumnes d’acollida.

Opinions:
El fet de no conèixer l’idioma es fa molt incò-
mode. Tenir classes no adaptades. Ells voldrien 
tenir més hores i més personal.

A l’hora del pati, se senten sols, els seus amics 
d’acollida no surten a les mateixes hores, els 
companys no ajuden ni s’esforçen gaire per a 
la seva inclusió. Hi ha molta diversitat  i caldrien 
més recursos.
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1. Quins recursos utilitzes per ajudar als nens/es?
Els recursos que faig servir són molt variats i en funció de les necessi-
tats de cada alumne. A la mateixa aula hi ha alumnes amb nivells molt 
diferents: uns tenen dificultat per llegir i escriure, altres ho fan en la seva 
llengua materna i la resta comencen a tenir nocions del català i els cal 
aprofundir.

2. Què més fas o pots fer per ells a banda d’ensenyar-los el català?
Els ajudo en tot allò que em demanen, a vegades són coses molt sen-
zilles com tasques burocràtiques, explicar el funcionament de l’institut, 
gestionar inscripcions, compra de llibres i llicències digitals,...  Altres són 
més complexes i demanen més atenció individual com acompanyar-los i 
vetllar en el seu procés d’integració al centre.

3. Quants nens/es hi ha normalment a l’aula d’acollida?
El nombre d’alumnes varia doncs l’aula sempre està oberta a l’arribada 
de nouvinguts. Enguany ja n’han vingut 20, però a la classe mai coinci-
dim tots i solem ser entre 9 i 12 alumnes.

Entrevista a la 
Montse Senserrich
Professora de l’aula d’acollida

4. Fins a quants nens/es poden haver-hi a l’aula d’acollida? 
Segons les recomanacions d’educació cap alumne o alumna no ha 
d’estar totes les hores lectives a l’aula d’acollida. Una opció recomanable 
és que hi faci, com a màxim, la meitat de l’horari lectiu setmanal.

L’aula d’acollida s’ha d’estructurar de manera flexible, en funció de les 
necessitats dels

alumnes que ha d’atendre i tenint en compte la cultura organitzativa de 
cada centre.

Es recomana que el nombre màxim d’alumnes que treballen simultània-
ment en cada grup sigui de 12.

5. Podries explicar el cas d’algun alumne/a que et marqués per al-
gun motiu?
La veritat és que la majoria d’alumnes que passen per aquesta aula ve-
nen d’històries familiars molt concretes que fa que quan les coneixes no 
pots evitar que t’arribin i et deixin una petja molt important.

6. Com a professora, què creus que aprens estant amb aquests 
alumnes?
Cada dia aprenc coses noves (paraules en diversos idiomes, llocs del 
món, maneres de pensar i cultures diferents,...) i m’agradaria aprendre 
molt més per estar més propera als alumnes nouvinguts.

Oscar Hidalgo
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CANTATA NADAL



VOLEU VEURE EL PARE 
NADAL MÉS DIVERTIT DE 

L’INSTITUT??? 
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El darrer dimecres 21 de desembre de 2022, 
els alumnes de quart que van guanyar la lligue-
ta i alguns professors de l’institut Cal Gravat 
van jugar un partit de futbol, va ser un partit de 
cinc contra cinc i va estar molt disputat. 

Per què es va fer això? Perquè era l’últim dia 
abans de les vacances de Nadal i es va pro-
posar de  fer una activitat divertida, en aquest 
cas, un partit de futbol.

Partit de futbol

Va ser un partit molt 
entretingut: va acabar 
amb empat dos a dos  i 

L’últim dia de classe abans de les vacances 
de Nadal, vam tenir el goig que ens visités 
el Pare Nadal.
Des de primera hora del matí, el Pare Nadal 
va anar per classes i passadissos desitjant 
bones festes a tots els nois i noies i tam-
bé a tots els professors i professores que 
s’anaven creuant al seu pas. La seva potent 
veu ressonava per tot l’institut. El Pare Na-
dal també es va deixar fotografiar i ens  va 
deixar molt bon record. Per molts anys!

Visita del pare Nadal 
al nostre institut

VOLEU VEURE EL PARE 
NADAL MÉS DIVERTIT DE 

L’INSTITUT??? 

El grup d’optativa de Teatre de segon d’ESO, 
gairebé quaranta alumnes, van estrenar pel 
dia de la festa de Nadal, una adaptació d’Els 
Pastorets. L’obra ens parla d’unes científi-
ques que volen lluitar contra el masclisme 
en les tradicions i envien dues noies del se-
gle XXI a la història d’Els Pastorets. 
Pastors i pastores, dimonis i àngels ens 
van divertir durant una estona. Maquillar-
se, actuar davant els companys, estar sota 
els focus, memoritzar, ajudar-se entre ells 
i aconseguir que l’espectacle final sigui un 
èxit ha estat la gran feina d’aquesta optati-
va. Felicitats!

Els Pastorets tornen a     Cal Gravat!

es va decidir el guanyador  a la tanda de pe-
nals. Finalment, la sort es va decantar pels pro-
fessors que van poder fer un gol més.

Àlex Caballol  i Belgir
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Castanyada: La Castanyada se cele-
bra el 31 d’octubre per tot Catalunya, es 
fa des del segle XVIII, Té el seu origen en 
una vella tradició on s’assimilava la fi de 
la collita i el bon temps amb el culte a les 

CASTANYADA O HALLOWEEN ? 

ànimes dels familiars morts. 
Consisteix en  menjar  castan-
yes torrades, moniatos cuits i 
panellets acompanyats de vi 
dolç de moscatell. 

Castanyada
Aquesta festa es celebra  entre el día 31 d’octubre i el día 1 de novembre, 
especialment  a Catalunya i  també se celebra a Occitània.

La seva història prové de finals  del segle XVIII i deriva dels antics àpats 
funeraris en què no se servien altres menges que llegums i fruita seca i 
els pans votius de l’oferta als difunts en els funerals, més popularment, 
panets, panellets o panellons.

La figura de la castanyada es se sol representar amb la figura d’una cas-
tanyera: una dona vella, vestida amb roba pobra d’abrigar i amb mocador 
al cap, davant d’un torrador de castanyes per a la venda al carrer.

El Halloween:  El Halloween és una festa mundialment coneguda, 
molt més que la Castanyada, se celebra el 31 d’octubre en molt països di-
ferents, sobretot en el Canadà, Estats Units, Irlanda i el Regne Unit, però 
també se celebra en menor mesura en països com Espanya, Veneçuela, 
Xile, Argentina i més. El seu origen es remunta a un molt antic festival ce-

lebrat pels celtes fa 2.000 anys anomenat 
Samhain, un festival que es feia al Regne 
Unit, Irlanda, i al nord de França. Aquesta 
festa consisteix en el fet que la gent va 
disfressada d’algun personatge de terror 
com fantasma, pallasso assassí, mòmies, 
etc. Van per les cases dient “truc o tracte” 
perquè els donin llaminadures.

La meva família i jo normalment no celebrem cap de les dues festes, 
però les poques vegades que hem celebrat alguna festa és Halloween, 
ja que personalment em sembla molt més divertit el Halloween perquè 
disfressar-te és molt més divertit que menjar castanyes, a part, a mi no 
m’agraden ni les castanyes ni els moniatos. 

Alex Caballol Roca

Aquests últims 3 anys han sigut molt complicats i fins i tot avorrits. Tot 
això va començar a la Xina l’any 2019. La quarantena a Espanya va co-
mençar a meitats de març, concretament el 15 de març. No es va poder 
sortir de casa durant un mes. El dia 26 d’abril ja es podia sortir amb horari 
establert:  al matí de 8:00 a 10:00 es podia sortir amb bicicleta o a passe-
jar al gos. Aquí va ser quan vaig aprofitar per sortir en bicicleta. A la tarda 
de 20:00 a 21:00 podien sortir els menors de 14 anys i de 21:00 fins a 
22:00 podien sortir el de 14 anys o més. Tot això amb la mascareta. El dia 
21 de juny ja es podia sortir amb normalitat, si estaves en un bosc i no hi 
havia gent et podies treure la mascareta. El dia 4 de febrer del 2021 es va 
anunciar que es traurien les mascaretes dintre de poc i el dia 14 ja es va 
poder treure. Tot estava tornant a la normalitat. El 20 d’abril ja van deixar 

ELS TRES ANYS DE COVID

treure  la mascareta en interiors 
a excepció del transport públic i 
centres d’atenció mèdica, cosa 
que a dia d’avui  segueix sent 
obligatori i em sembla mala-
ment, almenys en transports 
públics. 

El que fèiem a  sisè de primària va ser difícil:  les classes es feien en línia 
i després tornar i no tenir els mateixos amics que teníem en la primària 
es feia estrany. Dorian Herrera

Fa molts segles a Bretanya, Escòcia i Irlanda, el día 31 d’octubre se ce-
lebrava la festivitat de Samhain,que coincidia amb el darrer dia de l’any 
segons els antics calendaris celtes i anglosaxons. Samhain era el déu 
dels morts.

En aquella època, s’encenien grans fogueres sobre les muntanyes ma-
lignes. També es creia que les ànimes dels morts visitaven les seves 
antigues cases per intentar trobar un cos on habitar, i anaven acompan-
yades de bruixes i esperits. Per això no s’encenia cap llum a les cases, i 
la gent es vestia com a bruixes o dimonis per tal que cap ànima volgués 
habitar el seu cos.

Amb l’arribada del cristianisme és el primer dia de novembre com a Dia 
de Tots Sants. En aquell moment, el 31 d’octubre es va convertir en All 
Hallows Eve, en anglés.

HALLOWEEN

A Halloween es fan bromes 
per espantar a altres perso-
nes disfressant-se de brui-
xes, vampirs generalment 
disfresses que fan por. Tam-
bé és tradició anar passant 
per diferents cases demandan “xuxes”. 

Una de les tradicions més estesa és la del “Truc o tracte”. Els nens, dis-
fressats per l’ocasió, van de casa en casa demanant petits regals tals 
com llaminadures (o en algunes cultures, diners) fent la pregunta «Truc  
o tracte?». El truc (broma) és una lleu amenaça de dur a terme alguna 
trapelleria contra els propietaris de la casa si no es dona cap llaminadura.

OPINIO CASTANYADA/HALLOWEEN
Castanyada:
La castanyada és una festa que no m’agrada molt perquè és una mica 
infantil i el que més es fa es menjar castanyes i no m’agraden.
Halloween:
Halloween es una festa que m’agrada més perquè és de po,r tracta de 
espantar a gent i de demanar xuxes mentre estàs disfressat.

Mohamed Lamkadem

La festa consisteix a rea-
litzar una foguera i, un cop 
hi ha brases, s’hi col·loca a 
sobre un cilindre metàl·lic 
amb forats a la base, ano-
menat tambor o, en algu-
nes zones, tixolo. Sobre 
aquest recipient, o un altre 
per l’estil, s’estenen les 
castanyes.
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El dia de Santa Cecília uns quants alumnes de l’institut van fer 
una actuació tocant els seus instruments. 

L’actuació va estar  protagonitzada per dos alumnes que tocaven 
l’oboè: el  Denis Codonyer  i en  Pol Heras. Seguidament, la Mag-
da Camprubí va tocar  el clarinet i per últim, l’ Alan Codonyer va 
tocar el baix elèctric. 

Les actuacions es van fer a l’entrada principal de l’institut a les 
hores del pati i les va poder escoltar tot aquell qui va voler. L’any 
passat ja es van començar a fer actuacions i com que és una molt 
bona iniciativa esperem que continuï el curs vinent i que s’apuntin 
més persones a tocar instruments o a cantar.

Laia Amador

u
VOLEU 

ESCOLTAR 
ELS NOSTRES 

MÚSICS EL 
DIA DE SANTA 

CECÍLIA?

SANTA CECÍLIA
L’alumnat i professorat de 
4rt d’ESO participant a la 
Barcelonada. Aquesta 
activitat d’utilització de 
les noves tecnologies i 
coneixement del medi està 
lligada a la celebració del 
Mobile World Congress. Tot 
un clàssic, des del 2012 que 
s’inicià amb orígens amb en 
Ramon Barlam i professorat de 
l’Institut. Gimcana tecnològica 
que va sumant i sumant. 
#equiplacenet #WMCP 
Esperem que continuï molts 
anys més… #BCNada23.

Barcelonada  2023

El passat 19 de gener l’Eloi, 
l’Hector, la Laura, el Mateu, 
el Marià, la Magda i el Pol, 
alumnes de 1r i 2n d’ESO del 
centre han competit en nom 
de Cal Gravat a la IX Copa 
Cangur de Matemàtiques que 
es va celebrar al Museu de 
l’Aigua i el Tèxtil de Manresa 
i coordinat per la UPC.

Un total de 29 equips formats 
per set alumnes, cada equip 
va disposar de 60 minuts 
per resoldre 12 problemes. 
Els grups competien entre 
ells contra rellotge i amb gran 
pressió, ja que la puntuació 
per a cada problema resolt 

PARTICIPEM A LA
IX COPA CANGUR

es va modificant segons es desenvolupa el concurs. Aquest disseny del 
concurs el fa molt emocionant i promou que l’alumnat participant estableixi 
estratègies de joc i pensi i debati amb profunditat els problemes resolts.

Gaudir de les matemàtiques és un privilegi!!
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TERTÚLIA LITERÀRIA
Avui, dijous 2 de febrer a les 4 de la tarda i a la 
biblioteca del centre, ha tingut lloc la 3a de les 
tertúlies literàries, on en petit format, i a mans 
de la Laia Alsina i Alba Quirós, ex-alumnes 
del centre i del grup Grehvat.0 han dinamitzat 
l’obra de Natàlia Cerezo “I van passar tants 
anys”.

“Una oda 
a la quoti-
dianitat, al 
poble, a la 
fàbrica, a 
les dones 
que han 
estat els 
pals de paller de casa, i a les àvies, que 
potser vindria a ser el mateix”  (Alba Quirós)

Un dia vaig anar a casa dels meus avis per 
Nadal, però quan vaig arribar vaig adonar-
me que tota la casa estava plena de llums. 
Després d’uns minuts vaig anar a veure les  
decoracions que tenien al segon pis, però 
hi havia una cosa estranya. Hi havia un 
forat en espiral. Vaig endinsar-m’hi i quan  
vaig adonar-me’n era massa tard: havia 
entrat en una història real de Nadal! Hi ha-
via moltíssima gent reunida, això em va fer 
sentir molt content. Després d’uns minuts 
em va fer llàstima d’estar sense la meva 
família, fins que vaig desitjar tornar, però 
no ho podia aconseguir. En un moment em 
vaig trobar a un home que  em va ajudar a 
poder sortir. 

Em va dir: “Només desitja compartir i que 
t’ho comparteixin tot”.

Òscar Hidalgo

El Problema de Nadal
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La nit és freda, la nit és fosca
tot és trist i de sobte es nota.

La foscor és massa, no és poca
la gent vol alegria, la gent vol felicitat

tots esperen amb ganes, la nit de Nadal
a poc a poc s’apropa, el gran dia esperat,

en la cara de la gent es veu, un somriure real
arriben els abraços, arriben els regals

la cara de la gent canvia, de fet ja ha canviat
perquè la nit més esperada, ja ha arribat.

Belgir Valentin Bousehaba

Nit alegre
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TCA
Què és un TCA? (Trastorn de Conducta Ali-
mentària) Els TCA són un conjunt de trastorns 
mentals relacionats amb la ingesta del menjar 
junt amb una obsessió per la forma en la qual et 
veus i el teu pes. Una malaltia greu i molt com-
plexa que afecta moltes persones en el món, 
a Espanya es calculen 400.000 (300.000 entre 
els 12 i 24 anys).
L’OMS ha situat els TCA entre les malalties 
mentals de prioritats per als nens i adolescents 
per tal del seu risc per la salut que impliquen, 
ja que és un problema de salut mental que pot 
arribar a posar en perill les vides dels que ho 
pateixen.
Aquests són trastorns relacionats amb la dis-
torsió corporal i en com perceps la teva pròpia 
imatge, les persones que el tenen mostren una 
gran obsessió per no engreixar-se, encara que 
el seu pes sigui normal o molt més baix del nor-
mal.
Alguns símptomes que es poden tenir son: pèr-
dua de pes excessiva, restriccions en la ingesta 
d’aliments per decisió pròpia i sovint d’amagat, 
absència o retards de la menstruació, tensió 
baixa, estat d’ànim baix, entre molts altres.
La majoria de persones amb aquest trastorn es 
neguen a reconèixer que el tenen.
Normalment, els TCA s’originen a causa de la 
pressió social per aprimar-se, la necessitat de 
ser acceptat i la preocupació per l’ideal estètic 
prim associat a l’èxit a la societat.
Tipus de TCA
Molta gent pensa que els TCA són una única 
malaltia, però dins d’ells hi ha diversos tipus:
- Anorèxia: Es defineix com un trastorn de la 
conducta alimentària que porta a la pèrdua de 
gana o manca de desig de menjar i en con-
seqüència una pèrdua de pes significativa. 
L’obsessió per l’estat físic o pel pes, desitjant 
l’extrema primesa poden fer llargs dejunis. 
- Anorèxia nerviosa: Por intensa a guanyar pes 
o convertir-se en obès, o conducta persistent 
que intervé en l’augment de pes. La persona 
que la pateix pot sentir insatisfacció corporal, 
també pot haver-hi una alteració en la percep-
ció de la silueta corporal i el pes, encara que tin-
gui un índex de massa corporal baix per veure’s 
grassa o amb mesures desproporcionades.
- Bulímia: És un trastorn alimentari i psicolò-
gic caracteritzat per la pèrdua de control en la 
ingesta d’aliments. Conegut com a fartaneres 
constants de menjar poden anar seguits de 
conductes purgatives per compensar-los com 
autoprovocar-se el vòmit, causats per una ob-
sessió constant pel seu físic. 

- Bulímia nerviosa: Es caracteritza per: episodis 
d’atracament (ingesta voraç i incontrolada), en 
els quals s’ingereix una gran quantitat d’aliment 
en poc espai de temps i generalment en secret, 
preocupació pel pes i per la silueta, pèrdua de 
control sobre la ingesta d’aliments, provocació 
del vòmit; ús excessiu de laxants, diürètics, 
ènemes o altres fàrmacs; dejuni, i exercici ex-
cessiu.
- Trastorn per atracament: Es caracteritza per 
la presència d’atracaments de manera recu-
rrent,  té similitud amb la bulímia nerviosa. Les 
persones amb aquest trastorn no realitza con-
ductes compensatòries (vòmit autoinduït, abús 
de laxants o diürètics, dejunis, exercici físic en 
excés, etc.).
- Trastorn de la conducta alimentària no espe-
cificat (TCANE): Quan una persona presenta 
restricció, baixada de pes, distorsió de la imat-

ge corporal, atracaments, purgues, amb una 
freqüència irregular o baixa. El TCANE sigui 
un quadre incomplet no vol dir que sigui menys 
greu o que no necessiti tractament.
- Vigorèxia: L’obsessió pels cossos musculo-
sos, es presenta una obsessió constant per fer 
exercici i per l’aspecte físic. Les persones que 
pateixen aquesta malaltia es podria dir que són 
individus insatisfets amb el seu propi cos.
- Obesitat: L’obesitat del 20/30% de les perso-
nes que la pateixen és conseqüència d’un tras-
torn per atracaments, per tant, s’ha considerat 
des d’un punt de vista psicològic. El malestar 
principal és el sentiment de manca de control 
i, per tant, la realització d’atracaments precipita 
l’augment de pes i l’obesitat.
TCA en els esports
Segons investigacions realitzades, s’ha com-
provat que el predomini detectat a l’àmbit es-
portiu sobre TCA és superior a la població ge-
neral. Se sap que els TCA són més habituals 

en esports individuals que en esports d’equip, 
són més freqüents en esportistes d’elit o que 
pretenen ser-ho i és més típic en adolescents 
que en adults.
S’ha demostrat que els esportistes acostumen 
a associar la primesa amb l’èxit esportiu. Tot i 
que no hi ha evidència científica que relacioni 
el baix pes i el rendiment, aquesta creença està 
molt estesa en l’àmbit esportiu.
Factors que influeixen els TCA en els esports: 
Pressió social, pressió de l’entrenador, pressió 
dels companys de l’equip, pressió de l’esport o 
característiques psicològiques de l’esportista 
(perfeccionisme, baixa autoestima…). També 
uns altres factors que poden desenvolupar un 
TCA en els esports són la insatisfacció corpo-
ral, dieta restringida, ansietat del rendiment 
esportiu, el control de pes i esdeveniments 
traumàtics.

Esports de risc de TCA
Els esports en què hi ha una alta 
exigència de control del pes, es 
poden considerar esports de risc 
de desenvolupar un TCA, alguns 
d’ells són:
1. Esports de categories per pes: 
són els que el pes influir la par-
ticipació en una categoria o en 
una altra, per exemple: boxa, 
lluita, etc.
2. Esports d’estètica: són aquells 
esports en què un pes baix resul-
ta beneficiós per la millora dels 
moviments i l’aspecte físic i la fi-
gura dels esportistes són aspec-

tes a tenir en compte pels jutges, per exemple: 
gimnàstica rítmica, natació sincronitzada, pati-
natge artístic, etc.
3. Esports de resistència: són aquells en què 
els seus participants es poden beneficiar de 
tenir un baix pes per millorar el rendiment, per 
exemple: atletes de fons, semifons, marató, na-
tació, etc.
Per comprendre millor aquesta malaltia: 
• Els TCA són les malalties amb més índex de 
mortalitat.
• Un TCA és un drama personal i familiar, un 
patiment indescriptible.
• Un TCA no és un caprici, no és un estil de 
vida, no és una elecció.
Fonts: 
associació contra l’anorèxia i la bulímia 
trastornos de la conducta alimentari (TCA) 
en el deporte
tca aragón

Aitor Villalba i Leire Talavera
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Les preocupacions principals dels adolescents
Quines són les preocupacions més freqüents 
dels adolescents? 
Les preocupacions dels adolescents no són les 
mateixes que les de les persones adultes, però 
també són importants. Solen estar relaciona-
des amb l’acceptació social, la seguretat en ells 
mateixos o la pròpia identitat. Algunes de les 
preocupacions més freqüents són:
Por al futur
En ser l’etapa de prendre decisions que deter-
minen tota la vida, molts adolescents se senten 
agobiats i pressionats per intentar ser algú en 
el futur, i aquest futur té a veure amb el que fem 
en aquesta etapa.
La pressió pot venir majoritàriament dels pares, 
que poden posar expectatives que son difícils 
d’assolir per a ells.. Aquesta pressió pot ser 
exercida en diferents àmbits de la vida, com per 
exemple:  
● Pressió dirigida pel futur acadèmic.
● Per assemblar-se a un familiar (com un germà). 
● Per ser bo en una activitat.
● Pel comportament i/o manera de ser.
● Pel físic, etc.
Integració en el grup
Trencar l’estigma al voltant de la salut mental és 
fonamental per evitar l’exclusió dels nens, les 
nenes i els adolescents amb algun tipus de ma-
lestar emocional o problema de salut mental. 
També, dins del grup de la integració social, hi 
ha l’exclusió, que és definida com la dificultat o 
impossibilitat al desenvolupament personal 
i la integració social.
A part, varis estudis mostren que els adoles-
cents amb amb risc d’exclusió social, presen-
ten freqüents trastorns psicosocials, una baixa 
autoestima i un bloqueig de les seves expec-
tatives del futur, entre altres. Però tots aquests 
problemes tenen solució, aquestes són les se-
güents: 
-Ajuda psicològica 
-Intentar socialitzar més mitjançant la pràctica 

d’algun esport o alguna activitat com teatre, etc.                       
No sentir-se a gust amb el seu físic
Això és molt comú entre els adolescents i no 
tan adolescents, ja que es fixen molt en els cos-
sos de l’altra gent  i aleshores, en veure que el 
seu cos pot ser una mica diferent o que simple-
ment ho creguin així, generen igualment molts 
complexos i inseguretats per voler ser com no 
són. 
Disfrutar d’una major llibertat
Els adolescents estan en una etapa en  què ne-
cessiten experimentar noves coses i sentir-se 
bé amb ells mateixos, per això a vegades tenir 
pares massa estrictes no els fa bé, necessiten 
una mica de llibertat. 
Com explicavem anteriorment, hi ha pares que 
són molt sobreprotectors amb el seus fills i això 
afecta especialment  la llibertat dels seus fills. 
A més, la privació de llibertat té les següents 
conseqüències en els adolescents:
1. Desenvolupen conductes psicòpates 
2. Trastorns en la capacitat de mediatitzar la 
qualitat i la intensitat de la resposta emocional, 
segons elements objectius de l’entorn.
3. La persona aprèn a desenvolupar vincles su-
perficials i manipulatius amb el medi.
4. S’afavoreix la impulsivitat i la intolerància a 
la frustració
Però, sempre hi ha una solució per evitar 
aquests problemes. Per poder donar més lli-
bertat als fills i que la confiança sigui bona, ha 
de ser una feina que s’ha d’aconseguir per les 
dues parts, els pares han d’intentar donar més 
llibertat als seus fills, i els fills demostrar que 
poden confiar en ell/a. 
Solucions
Parlar amb les teves amistats sobre el que et 
passa i compartir les preocupacions,  anar a 
un professional de la salut mental si creus que 
és necessari i que tot plegat t’afecta més del 
compte.
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Book trailer
             Aula Acollida

Paula Ramirez

Races de gossos
Què és un gos?                               
Els gossos són els animals de companyia re-
coneguts per la seva fidelitat a l’home. La seva 
mida o talla, o la forma del pelatge són molt 
diversos segons la raça. El gos posseeix una 
oïda i un olfacte molt desenvolupat. La seva 
longevitat mitjana és de 10 a 13 anys, depenent 
de la raça. Va exercir un rol molt important en la 
història de la civilització humana pel fet que va 
ser un dels primers animals a ser domesticat. 
Fa més de 20.000 anys que acompanya l’ésser 
humà i s’estima que hi ha unes 400 races dife-
rents de gossos a tot el món. Poden expressar 
els seus estats d’ànim i comunicar-se a través 
de gestos, com per exemple: lladrucs, grunyits, 
la seva postura corporal i dels moviments de la 
cua. Normalment, tenen una mirada expressiva 
i són capaços d’establir vincles molt afectuosos 
i fidels amb els humans.
Què és una raça de gos?
Una raça de gos és un grup de gossos que 
tenen característiques molt similars o gairebé 
idèntiques en la seva aparença o comporta-
ment, sobretot perquè venen d’un sistema se-
lecte d’avantpassats que tenien les mateixes 
característiques. Moltes races tradicionals de 
gossos reconegudes per les principals asso-
ciacions de registres canins s’anomenen races 
pures.
Què significa raça mixta?
Una raça mixta significa un gos la mare i el pare 
del qual són races diferents, tot i que també es 
podria descriure com un gos que no pertany a 
cap raça en particular, ja que aquests gossos 
no tenen trets característics que puguin atribuir-
se a una raça específica. Aquests gossos sor-
geixen a causa de la manca de control sobre la 

seva reproducció, especialment en els gossos 
que viuen al carrer. Quan en diuen “gos de 
raça mixta” significa que no té raça, excepte el 
Pomsky, una raça que prové d’un Husky i un 
Pomerània, entre altres.
Com estan dividits?
La societat ha dividit als gossos en dos grups. 
Les races perilloses (PPP) i les races no peri-
lloses.
Races perilloses
A Espanya els gossos perillosos necessiten 
estar lligats sempre que surtin de casa i portar 
morrió. A més, els amos d’aquests gossos ne-
cessiten tenir com a mínim 18 anys i tenir una 
llicència que ha de ser renovada cada 5 anys.
Les races perilloses són: Dòberman, Dog ar-
gentí, Terrier Staffordshire americà, Rottweiler, 
Akita inu, Bullmastiff, Fila brasiler, Mastí na-
polità, Pit Bull, Bull terrier, Tosa ainu, Gos de 
presa canari, Dogo de Bordeus, Gos de presa 
mallorquí.
Característiques de races perilloses                                   
La llei considera que aquests gossos tenen una 
actitud agressiva.
Físicament, tenen la musculatura forta, aspecte 
atlètic i robust, pit massís i ample, el llom mus-
culat i mandíbula gran i forta.
Races no perilloses
Hi ha moltes races de gossos no categoritza-
des com perilloses, algunes d’elles són: Chi-
huahua, Canitxe, Dàlmata, Yorkshire, Golden 
retriever, Sant Bernat, Labrador, Lancashire 
heeler, Basenji, Alabai, Schnauzer, Cocker, Shi-
ba inu, Pastor islandès, Basset hound, Beagle, 
Bichon frisé, Bichon maltès, Pomerània, Pug, 
Pinscher, Husky, Alaska malamute i Pomsky. 
Les 5 races més populars
1. Husky siberià: una de les seves característi-

ques és que són molt esverats i volen jugar tota 
l’estona, solen mesurar entre 50 i 60 cm.
2. Golden retriever: és un animal de companyia 
molt bo i són molt intel•ligents, acostumen a pe-
sar entre 25 i 45 kg i mesuren entre 55 i 70 cm. 
3. Canitxe: són uns gossos molt elegants i 
intel•ligents i tenen un caràcter molt regular, so-
len mesurar entre 35 i 45 cm i solen pesar entre 
els 3 i 10 kg. 
4.Pastor alemany: a aquesta raça l’acostumen 
a fer servir per ser un gos de policia per la seva 
intel•ligència i també són molt afectuosos amb 
els nens petits, acostumen a mesurar entre els 
55 i 70 cm i a pesar entre els 25 i 45 kg.
5. Yorkshire terrier: és una raça molt difícil de 
cuidar i educar, de vegades és molt agressiu 
amb els gossos, però amb les persones es 
comporta molt bé, acostumen a tenir una alça-
da de 15 i  35 cm i pesen entre 1 i 3 kg.

Nadia Ligero, Brenda Escobar, Camila 
Torres i Aura Mompeó

L’assassí del Zodíac
L’assassí del Zodíac és el renom d’un assassí 
en sèrie que matava pel nord de Califòrnia (Es-
tats Units), la identitat del qual mai va poder ser 
confirmada.

En una carta va confessar haver matat a 37 
víctimes, encara que les úniques que van ser 
confirmades van ser deu homes i tres dones, de 
les quals només dues van sobreviure. 

Tot això entre l’octubre i el desembre de 1968.

Les víctimes confirmades són: 
- David Arthur Faraday 

- Betty Lou Jensen.

- Michael Renault Mageau 

- Darlene Elizabeth Ferrin.

- Bryan Calvin Hartnell

- Cecilia Ann Shepard

- Paul Lee Stine

Víctimes
El 20 de desembre 
del 1968, una parella 
d’adolescents que pas-
sejava pels afores de 
Vallejo (Califòrnia) van 
ser assassinats a trets. 
L’assassí no va deixar pe-

tjades i la policia no va poder reconstruir el crim.

El juliol de 1969, Darlene i Mike havien aparcat 
el cotxe a la mateixa zona. Se’ls va acostar un 
home que els va il·luminar i els va disparar di-
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Manresa és una ciutat de bàsquet que des de 
fa anys juga a la màxima competició estatal. 
Des de la revista Calgra, Magda Camprubí i Pol 
Heras hem entrevistat al seu capità, en Guillem 
Jou.
_______________________
Ens podries parlar de les responsabilitats 
que comporta ser el capità de l’equip?
Aquest any que està sent més difícil, intentar 
que l’equip estigui unit.  Que hi hagi bon rotllo 
al vestidor, gestionar els problemes… Sobretot 
mirar endavant,  transmetre optimisme perquè 
les coses poden canviar  i millorar. 
Quines són les tres coses que més t’ha 
aportat el bàsquet? 
La primera, amistat. La segona, companyeris-
me. Saber ajudar un company, tant en l’aspecte 
professional com en l’aspecte personal. I la 
tercera, competitivitat. Voler guanyar els partits, 
intentar millorar partit rere partit. Però una com-
petitivitat sana, sense fer mal als companys. 
Quina és la rutina d’un jugador professional 
de bàsquet?
Ens llevem de bon matí i cap a les onze anem 
a entrenar. Hi ha jugadors que entren una mica 
abans o després; depèn dels protocols pactats 
amb el fisioterapeuta. Entrenem al voltant de 
dues hores i qui vol pot quedar-se a practicar 

Entrevista
Guillem Jou 

tirs. Alguns dies fem preparació física per la 
tarda.
Què els diries als “pares entrenadors”?
Que deixin d’actuar així, perquè al final els 
nens i les nenes s’ho han de passar bé. 
Com t’ha afectat en la teva vida ser una per-

sona coneguda? Per exemple, quan vas pel 
carrer, la gent et para o et demana autògra-
fs?
Els últims anys a Manresa hi ha hagut més afi-
ció i, vulguis o no, et coneixen més. Però, no 
m’ha afectat gaire.
Aquesta temporada estem molt contents de 
tornar-te a veure’t a la pista. Com t’has recu-
perat de la lesió de la temporada passada?
Després de la lesió m’estic sentit bé. Tot i que 
al principi em va costar una mica agafar el ritme 
dels entrenaments i dels partits ara ja resta  tot 
oblidat.
Quan anaves a l’institut, com compaginaves 
els estudis amb l’exigència esportiva?
Quan anava a l’institut era fàcil: pel matí anava 
a l’institut i per la tarda entrenava. Va ser més 
complicat a batxillerat, perquè tenia les tardes 
molt ocupades.
Quin consell donaries a tots aquells alum-
nes que estan practicant diferents esports? 
Ja sigui bàsquet o algun altre esport, com 
el futbol.
Principalment, que s’ho passin bé. Això és el 
més important. Sense motivació no podràs gau-
dir. Llavors, si se’t dona bé, pots intentar tenir 
una carrera professional.

Pol Heras i Magda Camprubí

En què t’ajuda?
L’esport pot afectar positivament a les malalties, 
millora la qualitat física i de l’organisme, aug-
menta l’esperança i la qualitat de vida, ajuda 
a dormir millor, afavoreix les relacions socials, 
millora la salut mental i millora la memòria. 
Les malalties:
La pràctica regular d’activitat física redueix el 
risc de patir malalties cardiovasculars, hiper-
tensió, diabetis mellitus de tipus 2, càncer de 
mama i de còlon, i demència, com per exemple 
l’Alzheimer.
També contribueix a mantenir el pes i, per tant, 
ajuda a evitar el sobrepès, l’obesitat i l’aparició 
de malalties cròniques, com ara la hipertensió 
arterial i la hipercolesterolèmia. 
Millora la qualitat física i mental
La pràctica regular d’activitat física augmenta la 
força, l’agilitat, la flexibilitat i la resistència car-
diovascular.
A més, tot l’organisme en surt beneficiat:

Com t’afecta l’esport mentalment i físicament?
● Cor. Afavoreix un cor saludable i redueix el 

risc de patir malalties cardíaques, embòlies, 
diabetis i hipertensió arterial.

● Artèries. Ajuda a mantenir-les flexibles i sanes.
● Articulacions. En preserva la funció i enforteix 

els músculs i els ossos. Redueix el dolor de 
l’artritis.

● Redueix el risc d’osteoporosi i caigudes.
● Sistema nerviós. Contribueix a mantenir-lo 

en bona forma. 
Augmenta l’esperança i la qualitat de vida
Les persones actives viuen més anys que les 
persones inactives. També tenen més auto-
nomia per dur a terme les tasques de la vida 
diària i millor capacitat per enfrontar-se als rep-
tes quotidians.
Ajuda a dormir millor
Les persones físicament actives dormen millor 
que les persones inactives. L’activitat física 
ajuda a disminuir l’insomni i altres trastorns del 
son.

Afavoreix a les relacions socials 
La pràctica regular d’activitat física ajuda a 
relacionar-se amb els altres. Realitzar activitat 
física en grup o esports com el bàsquet i el 
voleibol inculquen valors positius, com ara la 
constància, la cooperació i l’afany de superació.
Millora la salut mental
Ser una persona activa millora l’estat d’ànim, 
redueix l’estrès i ajuda a combatre l’ansietat i 
la depressió.
Millora la memòria i la capacitat 
d’aprenentatge
La pràctica regular d’activitat física millora la 
memòria i la capacitat d’aprenentatge. Els in-
fants que fan activitat física tenen un millor ren-
diment escolar.

Oscar Hidalgo
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L’entrevistat es diu Luis Ligero Cordón, és alt, esportista, té el cabell 
negre, arrissat i els ulls marrons.  

Quins tipus d’arts marcials ensenyes?
Taekwondo, Savate, Kick Boxing, Jeet Kune Do.
On ensenyes? 
En el gimnàs Be Water Arts Marcials.
Quan vas començar a ensenyar, per què t’agrada i qui et va ensenyar? 
Vaig començar fent Karate amb el meu germà gran a casa. Després 
vaig començar a fer boxa amb 10/11 anys (aproximadament) i amb setze 
anys vaig començar a fer Taekwondo i em vaig dedicar a la competició 
combinant-la amb altres arts marcials, com el Jeet Kune do, Kickboxing, 
Krav Maga i Savate. M’agraden les arts marcials perquè de petit les veia 
a les pel·lícules i també perquè el meu germà les practicava. Em van 
ensenyar diversos professors i els aprecio molt a tots. 

    Entrevista a un
professor d’arts marcials És un esport de combat en què s’enfronten dos 

contrincants degudament protegits que han 
d’intentar tocar-se amb una arma blanca, en fun-
ció de la qual es diferencien tres modalitats: sa-
bre, espasa i floret.

ESGRIMA

Persones a seguir en arts marcials?
Bruce Lee, Dominique Valera, Jeong Kook Hyun i Benny Urquidez.
Quin cinturó té? 
Cinturó Negre 3r dan de taekwondo.
Premis i medalles:
• Campió de Catalunya 
• Campió de l’Open de Catalunya
• Campió internacional i molts més
Xarxes socials: 
@be_water_arts_marcials
Preguntes al seu estudiant estrella:
Alejandro Lorenzo de catorze anys.
- Opinions sobre el seu sabonim (mestre)
Explica molt bé, ensenya molt bé i m’agrada molt la dinàmica de classe 
perquè fa que les classes sigui més divertides.
- El recomana: sí.
- Cinturó: vermell
- Premis i medalles: FAMC, Segon d’internacional i Tercer de Catalunya.

Nadia i Rosa Camila

Entrevista:
Jan Beramendi Lara
- Quan temps fa que vas començar a fer esgrima?
Des de primer d’ESO, fa dos anys.
- Per què vas a començar a fer esgrima? 
Perquè era un esport que em cridava l’atenció. 
- Ho consideres com el teu esport preferit?
Entre altres esports que també m’agraden sí, és el meu esport pre-
ferit.
- Què t’agrada més  de fer esgrima, i  el que menys ?
El que més m’agrada és l’ambient que hi ha, és un ambient molt sa, 
i el que menys m’agrada és que a vegades, en l’esgrima hi ha gent 
que no respecta les normes.
- Per què creus que l’esgrima no és tan conegut com altres es-
ports?
Perquè a la gent a la qual li agrada l’esgrima és molt més específica.
- Quan es fa una falta en esgrima ?
Quan surts abans d’hora.
- On t’ensenyen a fer esgrima?
A l’escola d’esgrima SH, a Manresa.
- Sabem que fa poc vas jugar un torneig amb gent de tota Cata-
lunya, com va ser la teva experiència?
“Tenia expectatives molt altes, però no em va resultar tan difícil” i vaig 
quedar tercer en un torneig amb gent de tota Catalunya.
- Quines son les regles principals de l’esgrima ?
La regla bàsica de l’esgrima és la prioritat, que és quan una persona 
avança i l’altra recula, el que està tirant endavant és l’atacant i el que 
està tirant enrere és el defensor, quan es toquen a la vegada guanya 
qui té la prioritat, hi ha més regles, però aquesta és la bàsica.

Alex Caballol i Belgir Boussehaba
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Símptomes de la depressió

Tractament d’ajuda per 
la depressió 

Prevencions 

Estat d’ànim irritable o baix la majoria de les vegades, dificultat per con-
ciliar el son, manca de gana, augment de pes o falta d’energia, odi a tu 
mateix i dificultat per concentrar-se, moviments sense ganes, inactivitat, 
sentiments de desesperança, pensaments repetitius d’amor o de suïcidi, 
pèrdua de plaers que normalment et fan feliç (inclòs algun com l’activitat 
sexual).

Intentar menjar tot i la manca de gana i seguir una dieta, anar psicoterà-
pia, fer exercici o buscar teràpies d’estimulació cerebral. Quan la depres-
sió és molt greu, antidepressiu administrar per un psiquiatre.

Evitar l’estrès, dormir bé, evitar les drogues i l’alcohol.

El cas d’Andrés IniestaEl cas d’Andrés Iniesta
Andrés Iniesta, qui és un dels referents del futbol espanyol, va dir l’any 
2016 que va patir depressió entre els anys 2009-2010. La raó va ser que 
un dels seus millors amics al món del futbol es va morir, Dani Jarque.

Ell diu que la depressió va fer que baixés el rendiment al terreny de joc, 
però també el va afectar fora durant gairebé tota la temporada. Per sort, 
l’any 2010 va poder anar al campionat mundial de futbol que va guanyar 
amb una de les millors seleccions del segle XXI. A la final d’aquesta com-
petició, Iniesta va marcar l’únic gol que va donar la victòria a Espanya al 
minut 116 de partit i l’hi va dedicar.

ANSIETAT
L’ansietat és un estat de nerviosisme alt. Hi ha molts trastorns de l’ansietat, 
la majoria dels quals són molts semblants, però a diferents nivells. 
Un dels menys fort és l’ansietat lleu: normalment la gent que té ansietat 
lleu no se n’adona perquè no es nota gaire. Els símptomes són: sensació 
de nerviosisme, agitació i tensió. 
El següent nivell és l’ansietat moderada: en aquest nivell, la gent se cen-
tra en preocupacions immediates. Això provoca una disminució del camp 
de percepció. Els símptomes són els mateixos que els de l’ansietat lleu, 
només que aquí una persona es fixa tan sols en un problema i li costa 
molt parlar d’una altra cosa.
El següent nivell d’ansietat és la greu: augmenten significament els pro-
blemes de la moderada. El nivell més fort de l’ansietat és l’angoixa: és 
por, la persona és incapaç de fer cap activitat, ni tan sols sent dirigida. 
L’angoixa suposa una desorganització de la personalitat i pot ser fatal, ja 
que un període prolongat d’angoixa podria produir esgotament i fins i tot 
la mort.

Causes de l’ansietat
Pots tenir ansietat per un trauma, per estrès acumulat o per un consum 
abusiu d’alcohol i/o drogues.

Tractament d’ajuda per 
l’ansietat
El millor és la psicoteràpia i els medicaments: antidepressius, buspirona, 
benzodiazepines.

El cas de Simone Biles El cas de Simone Biles 
Simone Biles és una gimnasta americana que ha sigut 7 vegades cam-
piona nacional i 5 vegades campiona del món.

Biles havia estat veient un terapeuta en el període previ als Jocs Olím-
pics i va explicar que l’ansietat es va apoderar d’ella quan va arribar 
a Tòquio, en part a causa de les restriccions del coronavirus que van 
impedir que les famílies i el públic hi assistissin.
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Montse Prat,
campiona 
d’Europa
de salt amb perxa 
en la categoria de
55 a 59 anys.
El cas de la Montse Prat és  força excepcional: 
és el cas  d’una persona que de ben joveneta 
va començar a fer gimnàstica esportiva, però 
no va ser fins  als 45 anys que  va decidir co-
mençar a entrenar en  una disciplina esportiva 
com el salt amb perxa en la qual ha reeixit. Va 
aconseguir quedar campiona del món al Mun-
dial que es va celebrar a Màlaga el 2018 i el 
2022 va ser campiona d’Europa en la seva ca-
tegoria.

És un cas atípic ja que poquíssimes dones de 
la seva edat arriben a competir tal i com ho ha 
fet ella i molt menys a obtenir aquests resultats 
tan espectaculars. 

Felicitats i desitgem que pugui destacar en el 
món de l’esport  durant molts anys més.

Carme Picas

BÀSQUET MANRESA
En 1931 es funda el Manresa Bàsquet Club. El 
club es va fusionar l’any 1934 amb el CB Ba-
ges i naixia així la Unió Manresana de Bàsquet. 
El 1940 va guanyar el seu primer títol, la Copa 
Barcelona - Trofeu General Orgaz i va passar a 
formar part, com a secció de bàsquet, del Cen-
tre d’Esports Manresa. El 1979 s’independitza 
del CE Manresa i canvia el seu nom per Manre-
sa Esportiu Bàsquet.
El mateix 1992 se subscriu l’acord entre el 
Manresa EB i l’antic rival, el CB Manresa que 
acabaria el 1999 on s’unirien les dues entitats 
de manera efectiva. Des del 2003 fins al 2009, 
el patrocinador oficial del Bàsquet Manresa, 
era l’empresa japonesa Ricoh. A partir de la 
temporada 2009-2010 el patrocinador oficial 
seria l’empresa japonesa d’automòbils Suzuki 
juntament amb altres patrocinadors menors 
com Mar i terra Hotels, empresa constructora 
Cedinsa, Caixa de Manresa, Neteges Deyse, 
T-Systems i entitats públiques com la Diputació 
de Barcelona i l’ajuntament de Manresa. Du-
rant aquesta campanya 2010/2011 el patroci-
nador oficial serà l’empresa de construccions 
Assigna, per tant, el nom de l’equip a la lliga 
ACB serà el d’Assignia Manresa.
Manresa és l’equip de l’ACB amb el pressupost 
més baix, uns 3,5 milions d’euros aproxima-
dament. Seu social i centre administratiu del 
Bàsquet Manresa SAE, el pavelló disposa d’un 
espai físic destinat als mitjans de comunicació. 
D’altra banda, des del Bàsquet Manresa SAE i 
la Fundació Foment del Bàsquet es treballa la 
potenciació del Museu del Bàsquet Manresà, a 
l’espai que hi ha sota l’altra tribuna del Pavelló. 
El CB i Unió Manresana, format a la tardor de 
1999, és l’entitat que engloba els equips infe-
riors del Bàsquet Manresa, compta amb una 
estructura consolidada de vint-i-tres equips re-
partits en diferents categories.
L’estiu de 2017, Josep Sáez Mateus va as-
sumir la presidència del Bàsquet Manresa, 
L’empresari manresà i exjugador dels equips 
inferiors del club fins a la categoria júnior 5 va 
liderar una etapa de creixement del club man-
resà, havent-lo agafat a la segona categoria del 
bàsquet espanyol i havent-ho portat de nou a 
la Lliga ACB al cap d’una temporada i aconse-
guint, en les següents temporades, dues clas-
sificacions per al play-off de la lliga ACB, una 
classificació per a la fase final de la Copa del 
Rei i havent jugat la final europea de la Bas-
ketball Champions League.
Camisetes retirades:
Número 7: Joan Creus
Número 9: Joan Peñarroya
Número 10: Pep Pujolràs
Número 15: Jordi Singla
Temporada passada del Baxi Manresa any 
2021-2022:
Champions de Basket: Un dels èxits que va 

tenir el Baxi Manresa l’any passat va ser que va 
arribar a la final four guanyant MPH Risen en 
semifinal i va perdre a la final contra el Lenovo 
Tenerife.
En resum el Baxi Manresa va quedar subcam-
pió de la Champions de Bàsquet.
ACB: Un altre de l’èxit del Baxi Manresa va ser 
que després de 21 anys sense classificar-se al 
play-off de la lliga ACB es va classifica.
Però va tindre la mala sort que el Madrid va 
guanyar el 2 parits i el Baxi Manresa va caure 
eliminada als vuitens de la lliga ACB.
Copa del rey:
A la temporada 2021-22, el Baxi Manresa es 
va classificar per la copa del rei, encara que el 
18 de febrer va perdre el primer partit contra el 
Barça, ja que van quedar 107 a 70.
Taula de la copa del rey.
Plantilla:
Bases
1- Sylvain Francisco (24 anys, 1,85 m, França, 
Chorale Roanne, 1. Temporada. 
6- Dani García (23 anys, 1,85 m, Espanya,      
3a temporada. 
55- Dani Pérez (31 anys, 1,84 m, Espanya,      
3a temporada.
Escoltes
5- Guillem Jou (24 anys, 1,95 m, Espanya,      
6a temporada
17- Rafa Martínez (39 anys, 1,90 m, Espanya, 
2a temporada
32- Joe Thomasson (28 anys, 1,93 m, EUA, Ha-
poel Gilboa Galil Elyon, 1a temporada)
Aler
19- Elias Valtonen (22 anys, 2 m, Finlàndia, Ti-
gers Tubingen, 1a temporada)
31- Janis Berzins (28 anys, 2,01 m, Letònia, 
Zastal Enea Zielona Gora, 1a temporada)
Ala-Pívot
11- Chima Moneke (26 anys, 1,98 m, Nigèria, 
Orleans Loiret Basketball, 1a temporada)
12- Marcis Steinbergs (20 anys, 2,08 m, Herba-
life Gran Canària, 1a temporada)
33- Luke Maye ( 24 anys, 2,03 m, EUA, Aquila 
Basket Trento, 1a temporada)
Pívot
21- Ismael Bako (26 anys, 2,08 m, Bèlgica, 
LDLC Asvel, 1a temporada)
77- Yankuba Sima (25 anys, 2,11 m, Espanya, 
4a temporada

Basket Manresa WE

David Liceras i Pol Nuñez
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La JOGLARESSA
El passat dimecres 30 de novembre la Laura 
de Castellet els  va fer un taller d’una hora de 
duració als alumnes de 1r de Batxillerat, sobre 
els instruments medievals.
Els nois i noies que van assistir-hi ens van ex-
plicar que el taller els va semblat entretingut, 
no se’ls hi havia fet pesat perquè era música, 
que havia anat molt bé i que la sensació que els 
hi havia donat havia seguit felicitat. ells pensen 
que l’objectiu del taller era transmetre coneixe-
ment. Encara que també ens van dir que no els 
havia semblat molt útil, ja que pensen que la 
informació del taller els  pugui servir quotidia-
nament.

Corresponsals revista 3r d’ESO

verses vegades.

Una hora després de l’atac, va trucar a la policia 
local per alertar-los sobre l’incident i reconèixer 
la seva responsabilitat en tots dos atacs. Grà-
cies a això, Mike va sobreviure. Tot i la trucada 
i el retrat-robot fet a partir de la descripció apor-
tada pel Mike, el cas no es va poder resoldre.

Comencen les cartes del Zodíac
L’agost del 1969, tres diaris van rebre una carta 
escrita a mà i sense remitent. En ella un home 
confessava ser responsable de la mort dels 
adolescents. I exigia que la seva carta apare-
gués impresa a la primera plana. Si no, come-
tria més assassinats.

Estava signada per l’«Assassí del Zodíac». 
Havia traçat un cercle travessat per una creu. 
Cada sobre contenia la tercera part d’un codi 
que presumptament revelava la identitat.

La policia no va aconseguir detenir-lo ni desxi-
frar l’endevinalla, i per això els diaris van rebre 
una nova carta amb més amenaces. Dies més 
tard, dos professors van aconseguir completar 
el codi. No era més que el començament d’un 
text en què l’assassí explicava la diversió que 
obtenia matant.

Ataca una altra vegada
Tal com ho va prometre, el Zodíac va atacar 
de nou. Al setembre va apunyalar una parella 
que descansava a les costes de Napa. Abans 
de fugir, va escriure un missatge a la porta del 
cotxe i quan va estar fora de perill, va trucar a 
la policia per reivindicar la seva responsabilitat. 
Les víctimes van ser trobades amb vida, encara 
que la noia va morir a l’hospital.

Dues setmanes més tard, un taxista va ser as-
sassinat a trets a San Francisco. Aquesta ve-
gada, el Zodíac no va deixar rastres a l’escena, 
però va escriure una nova carta a la premsa per 
adjudicar-se el crim. Com a prova, incloïa un 
tros de la samarreta ensangonada del taxista. I 
amenaçava d’atacar un autobús escolar.

Dades clau
Sobre pistes noves 

La policia californiana i els mitjans de comuni-
cació han recopilat pistes i especulat amb la 
identitat de l’assassí durant dècades. S’han fet 
tres teories serioses sobre la seva identitat.

El departament de policia de San Francisco va 
confirmar que encara hi ha una investigació 
oberta.

Taller funcionament 
d’empresa. 1 Batx
1. En què va consistir el taller?
Va anar sobre com controlar les xarxes socials, 
també van fer jocs d’ endevinar quines eren les 
icones de cada xarxa social. Va ser molt entre-
tingut.
2. Qui va explicar el taller i que formacions 
tenia? 
Una noia que es deia Carla, és una community 
manager i va fer la carrera de màrqueting.  
3. Creus que et servirà pel futur?
Sí, però també depèn de la carrera que escullis.
4. T’ha ha agradat? 
Sí, la noia va ser molt amable i el taller va ser 
bastant original.
5. Ho recomanaries? 
Sí, sobretot per a la gent que l’ interessin 
aquests temes. També pensa que aquest taller 
li pot interessar més a les persones que vulguin 
ser “influencer” en el futur, o que estiguin fent el 
batxillerat social.

Comunitat urbana 
a Manresa 
Els alumnes de 1r de Baxillerat van fer un taller 
sobre la comunitat urbana de Manresa.
En entrevista a alguns dels alumnes que van 
assistir, sembla que va agradar, però no troben 
que els servirà per un futur.
Creuen que el taller es fa per tenir més coneixe-
ment, després vam preguntar si tornarien a fer 
aquest taller i ens van respondre que per molt 
que semblés interessant no el tornarien a fer.
Les coses que més els van agradar: la versatili-
tat i la curta duració del taller.
I entre les coses que no els van agradar tant 
tenim la ubicació per dur a terme el taller i 
l’avorriment general que van patir.
Aquest taller era obligatori de fer per tenir infor-
mació del tema i més coneixements.

Alexander Romero, Oriol soler, 
Leyre Talavera, Aitor Villalba



Taller de COMUNICACIÓ NO VIOLENTA 4t d’ESO
Fa unes setmanes, els dies 14 d’octubre, 21 
d’octubre i 4 de novembre, els grups de 4t 
d’ESO van realitzar un taller anomenat comu-
nicació no violenta, el qual es realitza cada tri-
mestre durant tot el curs i dura 1 hora i mitja. El 
taller tractava d’un repte que consistia en, amb 
espaguetis, cinta, fil i un núvol de sucre, acon-
seguir fer la torre més alta, i que aguantés el 
núvol de sucre a sobre. L’objectiu d’aquest rep-
te va ser comprovar quin “roll” adoptaves dins 
del grup (pessimista, alegre, sense ànims, etc.)

Vam fer una entrevista al delegat i subdelegat 
de 4t d’ESO B, i les seves opinions van ser:
Jan Oliveras: em va agradar, perquè va ser un 
taller on vam participar tots i vam estar en mo-
viment.
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Martí Rubio: em va agradar perquè no era un 
taller normal, era divertit.
El que més els va agradar va ser L’activitat de 
construir i poder passar temps amb els com-
panys i sentir l’eufòria de la competició.
De què tractava el taller?
El taller, que es repeteix cada trimestre, tracta 
de vigilar les xarxes socials, sobretot la comu-
nicació. Ens van donar objectes aleatoris i vam 
haver d’aconseguir fer una torre, col•locant un 
núvol de sucre a dalt de tot. Després vam fer 
una xarrada.
Què et va semblar el taller?
Martí: em va agradar perquè no era un taller 
normal.
Jan: em va agradar, perquè va ser un taller on 
vam participar tots i vam estar en moviment.
Recomanaries el taller?
Sí, perquè és important saber d’això
Què va ser el que més et va agradar?
L’activitat de construir i poder passar temps amb 
els companys i sentir l’eufòria de la competició.

Xerrada de l’escriptor Albert Font
El dimecres 18 de gener va venir 
l’escriptor Albert Font a presentar-nos 
el llibre L’Hereu de la Mort. Dos dies 
abans, en una sessió prèvia a la biblio-
teca, els alumnes inscrits en aquesta 
activitat, amb l’ajuda de l’Ernest, el bi-
bliotecari, van comentar el preludi i el 
primer capítol del llibre, i van escriure 
les preguntes que volien plantejar a 
l’autor. El dimecres, l’Albert Font, ens va 
explicar el procés de creació del llibre, 
ens va acostar al món dels escriptors i 
de la publicació, i vam poder-li plantejar 
un munt de preguntes, que ens va res-
pondre molt amablement.

Quant va durar el taller?
1 hora i mitja.
Qui va fer el taller?
Una senyora que treballa al Lotus aquí a l0ins-
titut, que es diu Màrcia.
Creus que el teu grup va ser coordinat?
Sí, perquè cadascú feia el seu treball i quan to-
cava ens ajudàvem entre tots
Curiositats sobre el taller
El premi va ser un núvol de sucre per cada 
membre del grup guanyador
Materials
- 20 Espaguetis
- 1 metre de cinta
- 1 metre de fil
- 1 Núvol de sucre per a cada grup

Marc Rodríguez i Ivan Zamora.
corresponsals de 4t d’ESO
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“LIA’T SENSE LIOS”
Durant el mes de setembre-octubre els alum-
nes de 4t d’ESO van realitzar un taller de dues 
hores titulat «Lia’t sense lios». Van aprendre di-
ferents paraules relacionades sobre pràctiques 
sexuals, l’abús en línia i temes d’aquests tipus, 
i si no coneixien el significat havien de buscar-lo 
al Google per després poder comentar-lo amb 
la classe i expressar en grups el que pensaven 
sobre aquestes paraules, i com se sentirien al 
respecte. I finalment van tenir l’opció d’explicar 
experiències personals o d’algú conegut. Els 
estudiants es van sentir a gust i els hi va agra-
dar tot el taller, malgrat això no el tornarien a re-
petir perquè no van quedar gaires coses clares.  

Taller de consum 
conscient 
Fa unes setmanes, la classe de 4t va realitzar 
un taller anomenat consum conscient que va 
durar una hora. El taller tractava d’analitzar 
d’on prové la roba i així saber si conté algun 
tipus de racisme, sexisme, etc. perquè hi ha al-
gunes peces de roba que la produeixen joves 
esclavitzats. Al principi del taller l’organitzador 
va fer una xerrada del taller en qüestió i després 
entre tota la classe van fer un debat sobre què 
pensaven d’això. Dos dels delegats, específi-
cament el delegat i subdelegat de 4t d’ESO B, 
ens van informar que no recomanarien el taller, 
perquè pot arribar a ser avorrit si no t’interessa 
el tema.
● Tema del taller: Origen de la roba.
● Activitats: Xerrada i debat.
●  Recomanacions: Negatives
● Duració: 1 hora
● Impressions: La insistència cap al fet que 
moltes de les coses que es compren hi ha algun 
tipus de sexisme o racisme.
● Utilitat: Sí, perquè t’adones que la roba pot 
haver estat feta per un immigrant esclavitzat.

En general els va agradar, però se’ls va fer 
llarg, ja que eren dues hores seguides i tot i que 
era participatiu se’ls va fer pesat estar tanta es-
tona fent el mateix.

Áfrika Ramos

REGGAETON 
CONSCIENT A 3r D’ESO 
Els dies 12, 19 i 21 de setembre els alum-
nes de 3r d’ESO vam fer un taller sobre el 
reggaeton.
El vam fer amb una noia que venia de l’espai 
jove. L’objectiu d’aquest taller era conscien-
ciar-nos de la lletra de les cançons que té el 
reggaeton i ensenyar-nos com la gent canta 
coses sense saber què està dient.
Primer, ens van posar tres cançons de reg-
gaeton o “dembow” i ens van assenyalar les 
parts que tenien lletra masclista. Després 
de fer aquesta activitat ens van donar un pa-
per on havíem de posar les parts d’algunes 
cançons que ens semblessin masclistes 
o que tractaven  la dona com un objecte 
sexual Quan vam posar aquesta activitat 
en comú entre tots vam dir les paraules o 
frases que ens van semblar inadequades 
de les cançons. També ens van ensenyar 
un vídeo en el qual surten diverses noies 
cantant parts de cançons que estan norma-
litzades, però tenen lletra masclista.
Finalment, la noia de l’espai jove ens va 
fer una enquesta i després d’omplir-la ja va 
acabar la classe.
Opinem que aquest taller estaria millor fer-
lo per a nens més petits perquè nosaltres 
com que  ja som més grans sabem que el 
reggaeton té lletra desmesurada

Lilith, Abril i Martina

LOTUS 3r ESO
El taller de Lotus va ser un taller que van 
fer els alumnes de tercer d’ESO entre els 
dies  14 i el 21 d’octubre. Cada classe es 
dividia en dos grups i cada un anava amb 
una noia que era la que dirigia l’activitat. 
Primerament, ens van donar un paper amb 
una piràmide. En aquesta piràmide  havíem 
d’apuntar com estàvem en aquell moment: 
a dalt de tot, amb molta energia i a baix de 
la piràmide si estaves cansat o estressat. 
Vam fer unes activitats per activar-nos. Se-
guidament, vam apuntar com estàvem des-
prés d’aquella sèrie d’activitats i la majoria 
vam apuntar que ens trobàvem a dalt de la 
piràmide. Després, vam fer unes activitats 
per relaxar-nos. De seguida, tots ens vam 
adormir. A final de la classe, vam tornar a 
agafar el paper per acabar de dir com ens 
sentíem després de la relaxació i cada un 
va dir una cosa positiva que li havia aportat 
aquesta activitat.
ENTREVISTA:
- Què és el que més et va agradar?
Arnau: Quan vam fer les activitats per 
activar-nos
Maria:Quan ens van deixar descansar 10 
minuts amb música relaxant.

Gerard: aprendre a concertar-se quan tinc 
problemes.
Unax: Em va agradar molt perquè és  re-
laxant.
Mohamed Lakrid: Al final quan ens va deixar 
estirar-nos i tancar el ulls.
Mohamed Lamkadem: Tancar els ulls i ima-
ginar coses.
- Per què serveix el Lotus? Quins bene-
ficis te?
Arnau: Serveix per relaxar-te i deixar de ban-
da totes les coses i només posar atenció en 
tu mateix.
Maria:Per tenir un moment amb nosaltres 
mateixos i els seus beneficis són:saber com 
estem i un moment de relax.
Gerard: Et millora la concentració i la respi-
ració.
Unax: Els beneficis són que pots millorar la 
respiració i et tranquil·litzes més.
Mohamed Lakrid: Per tenir bon ambient en el 
cos i tranquil·litat
Mohamed Lamkadem: Enfocar-te en tu mateix.
- On és més recomanable paracticar-lo?
Arnau: Jo crec que al bosc o en un espai a 
l’aire lliure sense soroll.
Maria:A l’aire lliure amb una estora.
Gerard:Jo recomano fer-lo a casa perquè 
ningú et pot molestar i estàs més relaxat per 
fer les activitats
Unax: Ho recomano en l’espai lliure.
Mohamed Lakrid: A l’ aire lliure.
Mohamed Lamkadem: En un espai lliure amb 
silenci.
- Repetiríeu l’activitat?
Arnau: Sí, perquè vaig desconnectar i des-
prés em vaig sentir molt bé
Maria:Sí,perquè va ser una estona de relax 
i això va bé, per fer un descans de classes.
Unax: No perquè últimament ja em sento 
molt relaxant
Gerard: No perquè hi ha altres mètodes de 
relaxació. 
Mohamed Lakrid: Jo no la repetiria perquè no 
em va agradar prou.
Mohamed Lamkadem: No, perquè no em va 
agradar, semblava exagerat.
- Què vas sentir?
Maria:Tranquil·litat.
Unax: Vaig sentir relaxació
Gerard: Em vaig sentir relaxat i a punt de 
dormir
Arnau: Em vaig sentir molt relaxat.
Mohamed Lakrid: Vaig sentir relaxació
Mohamed Lamkadem: Tranquil·litat
Per concloure, va ser un taller de relaxació 
i concentració, que va estar bastant bé, ja 
que a vegades es necessita una  estona de 
desconnexió després o entre classes. Creiem 
que a la majoria li va semblar entretinguda i 
divertida, ja que a part de relaxació,etc.. amb 
tot el grup classe, també vam fer activitats i 
vam passar una bona estona.

Maria E,Arnau B,Mohamed 
Lamkadem,Mohamed Lakrid



Primers Auxilis
Va venir una noia del punt jove i van fer dife-
rents activitats perquè els alumnes de segon 
veiessin quina era la forma correcta en què ens 
havíem de dirigir als companys i companyes. 

La  Mayra  ( professora que coordina els cur-
sos de 2n. d’ESO) ens parla sobre el taller: 
Vam fer unes activitats diverses: 
L’ activitat consisteix a parlar d’una manera dife-
rent  a cada persona
En primer lloc,  la monitoria de l’activitat va 
parlar de manera violenta, en segon lloc  a una 
altra persona li va parlar d’una manera  pas-
siva i, finalment, a la darrera persona que va 
col•laborar, li va parlar d’una manera assertiva.
Tot això ens va fer adonar que parlar de manera 
’assertiva és la forma  vàlida en què ens hem de 
dirigir als altres . 
El taller em va agradar de la manera amb el 
qual  va donar un toc d’atenció als alumnes so-
bre com han de dirigir-se als companys.
La monitora també  va explicar la importància 

de la manera de comunicar-nos i com això  ens 
afectava a la manera de treballar.
Ho trobo molt positiu. Perquè dona un altra punt 
de vista al tutor i als alumnes.
Com a persona adulta el vaig trobar essencial 
perquè m’amoïna la manera de parlar dels 
adolescents. La monitora la  vaig trobar molt 
propera i ens va transmetre el missatge d’una 
manera molt coherent.
Entrevista al Gizaw Closa (un alumne que va 
participar en el taller)
Ens van fer unes activitats sobre les paraules 
de com dir les coses. Ens havíem de posar en 
fila i havíem de fer un moviment i els de darrere 
anar fent-lo igual .
Un era de molt content. L’altre agressiu i l’altre 
havíem de mostrar la tristesa.  La monitora ana-
va donant indicacions i ho anava fent. 
Em va agradar el taller, però m’esperava pri-
mers auxilis.
En la primera activitat em va agradar i em va fer 
gràcia perquè era justament el contrari del que 
va fer l’altre.
Ho recomanaria, però canviant el títol  perquè 
els alumnes creuen que faran primers auxilis de 
sanitat. Perquè quan ens ho van dir pensava 
que era sobre com reanimar algú… . Però quan  
la monitora va arribar era sobre com dir les co-
ses perquè els altres no es molestin. 
No he après gaire perquè més o menys ho sa-
bia tot.

Oscar Hidalgo

De què tracta el taller?
De la relaxació allibera tensions, cana-
litza els estats anímics i emocionals, 
com l’agressivitat, l’ansietat o l’angoixa, 
proporciona un equilibri físic i mental i 
permet el funcionament correcte de tots 
els òrgans, aparells i sistemes del cos. 
La relaxació és l’efecte d’unes pràcti-
ques determinades i molt variades que 
fan servir exercicis concrets en un ordre 
determinat, anomenades mètodes de 
relaxació.
Què vau fer?
Estiraments de yoga, control de respira-
cions i jocs en grup
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Que va ser el que més et va agradar?
El joc de pasar la destral, es un joc cooperatiu 
que serveix per millorar la concentració i coo-
peració.
Et vas avorrir?
Si, encara que molts nens es van adormir.
Taller de Yin y Yoga nidra
En aquest taller combinaremos los beneficios 
del Yin y el Yoga nidra para conseguir un es-
tado de relajación y bienestar físico y mental.
Mantener las posturas sin acción y desde la 
aceptación de lo que somos, nos ayuda a crear 
armonía y calma en la mente.
Taller Lotus 1r d ‘ESO
El taller Lotus té com a objectiu millorar la con-
centració i l’activació mental en una durada 
de noranta minuts. La classe comença amb 
presentacions i un joc cooperatiu. Hi ha sis 
fases(activitats) diferents d’uns 15 min cadas-
cuna. Durant cada fase del taller, es puntuen 
amb una corba, en el paper que entreguen indi-

vidualment abans de començar, els punts de 
concentració i relax pels que passes.
El Ricardo, de 1r E en comenta la seva opinió 
sobre el taller:
Generalment, va ser bastant avorrit. Hi van 
haver nens que es van adormir a l’última acti-
vitat. El que més em va agradar va ser el joc 
del llenyataire. El joc de passar la destral, és 
un joc cooperatiu que serveix per millorar la 
concentració i cooperació,  ja que era en grup. 
Encara i així, el taller no em va agradar gaire.

Nayla Garcia, Lilian Cost i Felipe Gonzalez

XERRADA
D’ARTURO PADILLA 
L’escriptor Arturo Padilla comentà la 
seva novel·la: “La casa del cementiri 
de cotxes”
El divendres 25 de novembre va visitar l’institut 
l’escriptor Arturo Padilla i els va fer una xerrada 
als alumnes de 2n.ESO. Aquests alumnes es 
van llegir una de les seves novel·les durant el 
primer trimestre. Aquesta novel•la es titula: “La 
casa del cementiri de cotxes”.

L’escriptor va començar la xerrada  presentant-
se  i  va explicar als nois i noies d’on havia tret 
les idees per fer aquesta novel•la. Es veu que 
aquest novel•lista havia anat d’excursió al cas-
tell de Montmany i s’havia trobat una casa mig 
abandonada plena de cotxes desballestats, el 
propietari dels quals semblava un home molt 
esquerp. L’ambient sinistre d’aquella casa va 
inspirar l’autor a escriure la novel•la. La xerrada 
va acabar amb un torn de preguntes que els 
nois i noies li feien al novel•lista  i amb una foto 
de grup.
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Aquest estiu he anat de vacances a Menorca i 
he estat per Mercadal, Maó-Mahón. Son Bou, 
Ciutadella de Menorca, vaig anar amb autoca-
ravana i vaig fer un recorregut sencer per Me-
norca, els llocs que em van agradar més van 
ser:

Com hem passat aquest estiu?  

Mis vacaciones de verano no han sido muy 
guays ni nada por el estilo. No he ido a casi 
ningún sitio, sólo de ir a la piscina y al cine 
a ver unas cuantas películas. Sí, he esta-
do todo el verano con la PS4, con el móvil, 
dibujando, mirando series y películas. Así 
que voy a contar como me he sentido este 
verano. No quiero dar pena ni nada, pero 
tengo que contarlo porque no he hecho casi 
nada en verano. 
Me he sentido mal, sola, insuficiente y ton-
ta. Comencemos por lo que me ha sentado 
mal. Me he sentido mal por ciertas cosas: 
una de ellas es las excusas que he hecho a 
un amigo que no lo está pasando muy bien 
en estos momentos. Le he dado excusas 
para no quedar y no hablar, porque no tenía 
ni ganas de hacer nada. Es un poco egoís-
ta, pero fué así. Hay más cosas que me han 
hecho sentir mal pero esas cosas están 
ligadas con los otros sentimientos. Insufi-

Como me han ido las 
vacaciones

La Cova d’en Xoroi que és com un bar dins 
d’una cova i des d’allà pots veure el mar i sol 
haver molt ambient i és un lloc molt bonic per 
fer-te fotos, veure el paisatge. La cova d’en Xo-
roi té una història molt interessant:
La llegenda explica que el moro Xoroi va raptar 
una jove  a punt de casar-se i se la va emportar 

Marjal Vella (ciutadella de Menorca)

:Passeig marítim(Cap d’artrutx)

(Cap d’artrutx)

a la cova. Van passar mesos i anys, i un dia 
d’hivern, durant una nevada, les seves empre-
mtes a la neu van permetre seguir-ne el rastre 
i un grup de gent va trobar la cova. Segons la 
llegenda, van trobar que Xoroi i la noia havien 
tingut tres fills. En veure’s acorralats, Xoroi i 
el seu fill gran van saltar pel penya-segat, i la 
dona i els seus dos fills més van ser portats al 
poble , on es diu que encara hi viuen els seus 
descendents.
Vaig fer una excursió amb caiac i amb aquesta 
excursió vam passar per diferents coves: entre 
elles n’hi havia una que vam bussejar i l’aigua 
de Menorca era súper cristal·lina. Podies veu-
re el que hi havia al fons del mar, la cova era 
preciosa. Aigua cristal·lina no era gaire freda 
l’excursió no era tan difícil se’t cansaven els 
braços i ningú anava més davant que ningú i 
hi havia una part que podies saltar des d’una 
roca quan passaves amb el caiac i hi havia un 
moment en què veies la cova d’en Xoroi des 

de baix.
Un dia vaig anar a fer una excursió que em va 
agradar molt anaves amb un conductor d’un 
vaixell i anaves fent una excursió per l’aigua hi 
anaves parant a diferents llocs i podies busse-
jar també hi havia poques meduses jo em vaig 
trobar dos però per sort no em va picar cap.
A Menorca els millors menjars que pots com-
prar són els formatges i les ensaïmades també 
gambes o marisc.
Menorca és un lloc que jo recomano moltíssim 
si t’agrada fer turisme i també es poden fer es-
ports d’aigua.

Nil Carreras Beltran

ciente, me he sentido insuficiente por “culpa” 
de una persona y de mí misma.  Esa persona 
era una amiga mía, digo “era” porque ya no so-
mos amigas, o no tan amigas como antes. Ella 
me hizo sentir como que era increíble y que no 
quería dejar la amistad a parte de los cambios 
de ciertas cosas, pero también me hizo sentir 
mal y que yo era la “mala’’ de la amistad, cuan-
do la “mala” era ella. Me mintió, me utilizó para 
no estar sola y  excusas (por eso me siento mal 
también, porque yo también le dí excusas a mi 
amigo sin darme cuenta y me siento muy mal 
haber hecho eso). También pienso que no soy 
nada, que no soy nadie, que solo molesto, que 
no lo doy todo por la gente que si me quiere 
de verdad y más cosas. Me he sentido sola 
porque notaba que nadie entendía qué me pa-
saba, tenía gente a mi lado pero no sentía que 
eran suficiente. Siempre me he sentido sola, 
algunos momentos más y otros menos. Tonta, 
me he sentido tonta por haber dado mucho a 
personas equivocadas y dar menos a las per-
sonas que me quieren de verdad, por no decir 
a mi amigo la verdad, por rayarme con cosas 
que no tenía que rayarme tanto. Por culpa mía 

me estoy cansando un poco en dar todo y no 
recibir nada, esperar que algún día me den lo 
mismo que yo a ellos. 
Os dejo unos dibujos que he hecho de cómo 
me he sentido, creo que se entiende. Y ya, ya 
no tengo nada más que decir. 

Martina Àvila
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A les vacances vaig anar a Benidorm. Vaig anar 
a una cadena d’hotels on podíem visitar els al-
tres hotels de la cadena. Nosaltres vam anar al 
més senzill, però ens ho vam passar molt bé 
perquè vam anar un dia a cada hotel i l’últim dia 
a un zoo i parc aquàtic.

LES MEVES VACANCES

El primer dia ens vam quedar al nostre hotel 
per deixar les maletes, anar a l’habitació… Vam 
anar a la platja i passejar per Benidorm.

El segon dia vam anar a l’hotel Magic Villa Luz 
que era un hotel que tenia dos tobogans i com-
parats amb els altres no tenia res a veure però 
ens ho vam passar molt bé, perquè també vam 
anar a la a de l’hotel a la platja, on ens vam 
prendre un mojito.  Aquest mateix dia vam anar 
a sopar al Magic Robin H00d en un espectacle 
medieval que feien una actuació on explicaven 
la història del Robin Hood, amb espectacle de 
cavalls.

El tercer dia vam anar al resort Magic Robin 
Hood que té un parc aquàtic, minigolf, teqball, 
un bar dins d’una piscina…

El quart dia vam anar a l’hotel Magic Tropical 
Splash, que també tenia tobogans, una piscina 
enorme, jacuzzi… 

El cinquè dia vam visitar l’hotel Magic Rock 
Gardens, que també té tobogans i està ambien-
tat en l’Àfrica. A la tarda vam anar a berenar i a 
veure un espectacle al Magic Robin Hood. A la 
nit, al nostre hotel vam veure un espectacle de 
màgia d’un noi que va anar al Got Talent que es 
diu Pando el mago.

Aqua natura

Espectacle medieval

magic-robin-hood

magic-tropical-splash

El sisè dia vam anar a l’hotel Villa Benidorm, 
que no tenia tobogans, però sí taula de ping 
pong i una piscina coberta. Vam passar el dia 
descansant perquè el dia següent anàvem al 
zoo i parc aquàtic on vam veure l’espectacle 
d’un lleó marí.

L’últim dia vam anar a visitar el balcó del medi-
terrani i el mirador de la creu i vam tornar cap 
a casa.

Adrià Dorado

Be Real és una app que insta els usuaris a compartir la seva vida més real. En entrar, té com 
a eslògan “Your friends for real” (Els teus amics de veritat). Es pot utilitzar tant a Android com 
a  iOS.

A més, no porta filtres ni retocs  posteriors. La idea és que les imatges es publiquin essent 
fidels a la realitat. L’APP t’envia un avís i tens un temps per fer-te un foto sigui on siguis que 
estiguis des del moment en què obres la APP.  S’activen les dues càmeres, tant la frontal com 
la del darrere. Fins i tot, els teus seguidors es poden assabentar de quantes fotos vas treure 
prèviament a treure la nova. 

Quan les persones descarreguen l’aplicació als seus dispositius mòbils, Be Real envia un avís 
de “És l’hora de BeReal”. Et dona dos minuts per fer la foto i després publica el que estàs fent 
en aquell instant. També, és cert que si tu no puges la teva foto no pots veure els altres usuaris

Uns dels problemes que hi pot haver és la privacitat perquè la gent pot veure el que estàs fent 
en aquell moment.  Pot generar addicció i estar pendent tota l’estona del que puja la gent. 
Poden saber on estás i estaràs vigilat. 

Arnau Brunet Molas

QUÈ EN PENSEN ALGUNS JOVES 
D’AQUESTA APLICACIÓ?

Què és el Be Real?
Es una aplicació que es va crear el 2020 i 
que té com a objectiu de fons fugir de les 
imatges publicades amb filtres. Pretén que 
els usuaris apareguin en situacions quoti-
dianes i que es mostrin tal com són, sigui el 
que sigui el que estiguin fent. 

Actualment, hi ha registrades 27 milions de 
descàrregues. 

La Júlia Hernández i el Tarik Abaghlie, dos 
alumnes de la revista,  opinen que: 

La part negativa d’aquesta aplicació és que 
no t’avisa quan t’arriba la notificació. Quan 
l’obres, tens només 2 minuts de temps per 
fer la foto. Si no la fas, aleshores no pots 
veure les fotos de la resta de companys que 
tens agregats. 

La particularitat és que la foto es fa des de 
dues perspectives: amb la càmera frontal i 
la del darrere a la vegada.

És millor fer servir l’aplicació a l’estiu o du-
rant les vacances, ja que estàs més temps 
fent activitats divertides i diferents i rius 
més. En canvi, en èpoques de cole, no és 
així perquè tot és més rutinari.

A més, el Tarik creu que aquesta aplicació 
està molt bé però… “imagina’t que estàs 
cagant i en aquell moment t’arriba l’avís per 
fer la foto… i  això és el que no m’agrada 
d’aquesta aplicació”.

 Julia Hernandez

BE REAL
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Amb l’escalfament global, l’augment del nivell mitjà de temperatura 
del planeta, provocat per les emissions a l’atmosfera de gasos d’efecte 
hivernacle derivades de l’activitat humana provoca variacions en el cli-
ma, que de manera natural no es produirien.
Segons un dels darrers informes de l’IPCC, un escalfament global de 
més de 1,5°C causaria pertorbacions climàtiques sense precedents, 
com ara: tempestes més grans i més intenses, pluja seguida de se-
queres més prolongades, etc. Aquests fenòmens climàtics extrems 
podrien ser més freqüents i intensos i tenir repercussions irreversibles 
al medi ambient.
Per exemple, les zones polars s’estan escalfant dues vegades més ràpid 
que la resta del món. Continuant amb l’actual trajectòria d’escalfament 
global, la capa de gel de l’Àrtic podria desaparèixer completament en 
unes poques dècades.
CAUSES DEL ESCALFAMENT GLOBAL:
-L’efecte hivernacle és un fenomen natural que contribueix a mantenir el 
nivell de temperatura mitjana de la superficie terrestre.O sigui, com més 
gasos d’efecte hivernacle hi ha a l’atmosfera, més calor és retinguda. És 
això el que produeix l’escalfament global.
Principals impactes ambientals:
-Desglaç a la zona dels pols i pujada del nivell del mar
-Canvis als ecosistemes
-Migracions d’animals massives
-Extinció d’espècies
-Fenòmens meteorològics extrems

Escalfament global  i canvi climàtic 

VÍDEO PER VISUALITZAR: CANVIS A 
L’ÀRTIC DES DE 1979

Evolució de les emissiones de CO2 procedents de combustibles fòssils a  
Xina, EEUU, Índia, Rússia,Japó i la resta del món.

Evolució de les emissions de gasos d’efecte hivernacle a Espanya entre 
2008 i 2020

Arnau Brunet i Maria Espinosa

Hem preparat una enqüesta per conèixer la realitat de l’opinió 
dels alumnes pel que fa a la prohibició del mòbil a l’Institut. Al 
proper número en coneixerem els resultats.
El tema dels mòbils ha sigut el tema a parlar d’aquest inici de curs. 

La sensació de la poca informació que se’ns ha donat del perquè 
d’aquesta nova norma és el que fa que se segueixi amb aquest tema. 

Simplement creiem tot plegat no beneficia en res als alumnes perquè 
gairebé  tothom  seguirà portant el mòbil ja que la majoria de nens o se’n 
van sols a casa, o agafen el bus, etc.  i això fa que la justificació que els 
mòbils es treuen pels robatoris no s’aguanti gaire.

De moment no agrada massa aquesta idea sobre els mòbils però potser 
d’aquí unes quantes setmanes o mesos ja ens hi haurem acostumat.

1. Què us sembla que no es pugui usar el mòbil al pati?
2. Creus que beneficia als alumnes no fer servir el mòbil al pati?
SI 

NO

3.Si és així que beneficis li veus?
4. Com us afecta que no es pugui utilitzar el mòbil en el centre sense 
permís del professorat?
5.Creus que en algun futur es notaran canvis en algun àmbit.
6. Tu has portat el mòbil aquests dies?
Si  /  No

7. L’has utilitzat al pati aquests dies?
Si  /  No 

8. Com vas actuar quan van dir que els mòbils no es podien utilitzar 
a tot el centre?
10. Com vas actuar quan van dir que els mòbils no es podien utilitzar 
a tot el centre?
Resposta oberta

9.Perquè creus que han prohibit els mòbils a l’institut?
Resposta oberta.

Erik Méndez,Unax Ortega,Gerard Martinez i Thierno Sire

L’ús  del mòbil a l’institut Cal Gravat 



32

| 
In

st
itu

t C
al

 G
ra

va
t -

 2
n 

tr
im

et
re

En aquest escrit coneixereu alguns dels vi-
deojocs més jugats mundialment.

World of Warcraft
World of Warcraft és un joc de rol de món obert 
multijugador, en el que has de salvar Azeroth 
de múltiples amenaces que intenten destruir-lo.

Aquest joc va ser creat per Blizzard Entertain-
ment en el 2014, ha tingut 100 milions de comp-
tes registrades.

Per experiència he jugat a aquest joc molts 
anys, encara continuo jugant, i opino que és un 
bon joc.

Els videojocs més jugats mundialment

 

League of Legends
League of Legends és un joc d’arenes de ba-
talla multijugador, bàsicament és un joc de par-
tides en les quals has de matar als jugadors.

Aquest joc va ser creat per Riot Games en el 
2009, ha tingut 101 milions de jugadors men-
suals.

For Honor
For Honor és un joc d’acció en tercera persona, 
tracta que has d’anar superant enemics cada 
vegada més difícils únicament amb una sola 
arma.

Aquest joc va ser creat per Ubisoft en el 2018, 
ha tingut 15 milions de descàrregues.

Aquest videojoc també el vaig jugar fa temps, 
opino que també  està bastant bé.

World of Warcraft

League of Legends

For Honor

Overwatch
Overwatch és un joc de dispars en primera per-
sona multijugador, tracta d’anar matant gent a 
base de trets.

Aquest joc va ser creat també per Blizzard En-
tertainment en el 2021, ha tingut 60 milions de 
descàrregues.

Overwatch

Hearthstone
Hearthstone és un joc d’estratègia, tracta de fer 
partides de cartes amb l’objectiu de guanyar el 
contrincant.

Aquest joc va ser creat com l’anterior per Bliz-
zard Entertainment en el 2018, ha tingut 100 
milions de descàrregues.

A aquest joc, també hi he jugat i opino que és 
un bon joc si t’agrada pensar.

League of Legends

Lilith Carmona

Entrevista a:
Stefania Baiasu i Douaa Dannoun
Els passat 16 de desembre els alumnes que 
fan història de l’art com a optativa van anar 
a veure un exposició al Casino de Manresa.

En què va consistir aquesta sortida?: 
Vam a anar a veure una exposició d’unes 
obres que vam muntar per a un Treball de 
Recerca. Hi havia un total de 22 obres.

Què  us va semblar fer aquest Treball de 
Recerca?
Ens va portar molta feina perquè vam haver 
de catalogar i analitzar moltes obres,  però 
vam aprendre molt:  muntar obres, buscar un 
ordre a nivell estètic… Difícil, però  divertit i 
interessant..

Qui va ser el guia de l’activitat: algun pro-
fessor o  algun treballador del Casino?:
Un professor del centre, l’Ovidi Cobacho.

Per quin motiu es va realitzar aquesta vi-
sita al Casino de Manresa?: 
Perquè estava basada en  un treball que ha-
víem fet anteriorment sobre diverses obres 
pictòriques relacionades amb la vida de Sant 
Ignasi. 

Sabeu si aquesta activitat estava oberta a 
tot el públic o només es feia per a estu-
diants?:
Estava oberta a tot el públic, van anar-hi 
familiars, amics i estudiants, encara que no-
més va estar oberta un mes.

Recomanaries a altres persones anar-hi?
Sí, de fet va ser l’exposició més vista d’aquell 
mes.

Moltes gràcies per la vostra atenció i felicitats 
pel treball.

Història de l’art al 
Casino de Manresa
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Cultura i Mitjans | Redacció | Actualitzat el 07/11/2022 a les 20:55

La mostra està comissariada per dues estudiants 
de l’Institut Cal Gravat, Ana Stefania Baiasu i 
Douaa Dannoun

Aquest dijous, la Casa Lluvià acollirà la inauguració de la mostra Sant 
Ignasi a Manresa, 22 mirades artístiques, una exposició comissaria-
da per dues estudiants de l’Institut Cal Gravat, Ana Stefania Baiasu i 
Douaa Dannoun, que reuneix les creacions de vint-i-dos artistes con-
temporanis a l’entorn dels episodis manresans protagonitzats per Sant 
Ignasi fa 500 anys.

L’any 1522, Ignasi de Loiola va arribar a Manresa provinent de Montse-
rrat, on havia fet ofrena de les seves armes per iniciar un pelegrinatge 
a Terra Santa. Va instal·lar-se a la ciutat i va fer-hi un sojorn d’onze 
mesos. En el transcurs d’aquesta estada, el futur fundador dels je-
suïtes va experimentar un seguit de vivències que acabarien transfigu-
rant la seva espiritualitat. Raptes, visions, escrúpols, defalliments, reve-
lacions, malalties, il·luminacions, miracles, temptacions; tot un reguitzell 
d’esdeveniments, succeïts a diferents escenaris de la ciutat i recollits 
per diferents testimonis històrics, unes experiències que van eixamplar 
la seva vocació religiosa i van inspirar-li obres culminants com els seus 
Exercicis Espirituals. D’aquí que Manresa hagi estat considerada el bres-
sol de l’orde jesuïta.

Amb ocasió del 500 aniversari d’aquesta efemèride, Ana Stefania Baia-

Manresa actualitza la       
petjada de Sant Ignasi amb 
una exposició de 22 obres 
contemporànies

su i Douaa Dannoun, alumnes de 2n de Batxillerat de l’Institut Cal Gra-
vat, han realitzat un treball de recerca adreçat a estudiar la projecció i la 
iconografia artística dels episodis que Ignasi de Loiola va protagonitzar 
a Manresa. Un projecte, dirigit pel professor Ovidi Cobacho, que ha 
comptat amb la participació d’un conjunt d’artistes contemporanis de la 
ciutat, seleccionats a partir de les preferències dels alumnes de l’Aula 
d’Arts d’aquest centre educatiu. A cadascun d’ells, se’ls ha convidat a 
realitzar una obra inspirada en algun dels episodis que Sant Ignasi va ex-
perimentar a la capital bagenca. Agafant la data de l’any 22 com a motiu 
conductor, s’ha traslladat aquest encàrrec a vint-i-dos artistes d’ambdós 
sexes, d’edats que abracen tres generacions (dels 29 als 87 anys) i de 
sensibilitats ben diverses. El resultat han estat les vint-i-dues creacions 
que es presenten en aquesta exposició, d’aquí el títol i els continguts que 
la integren: Sant Ignasi a Manresa, 22 mirades artístiques.

El conjunt de creacions exposades són obra dels artistes Joan Carrió, 
Ignasi Corrons, Eduard De Pobes, Ernest Descals, Miquel Esparbé, Joa-
quim Falcó, Àngels Freixanet, Marta Genís, Valentí Gubianas, Ramon 
Maria Jounou, Aida Mauri, Jaume Mestres, Josep Oriol Olivé, Agustí Pe-
nadès, Lluís Puiggròs, Rodrigo Rodríguez Comos, Elisabet Salat, Lluís 
Sánchez, Josep Maria Sarrate, Ferran Serra, Adrià Torres i Yolanda Uran-
go.

Les seves obres comprenen diferents disciplines, gèneres, tècniques 
i formats, però comparteixen un denominador comú: reinterpretar el lle-
gat artístic de la petjada ignasiana a Manresa. Entre aquestes, hi trobem 
una galeria de retrats del Sant, abordats des de perspectives d’allò més 
variades; la recreació de nombrosos espais i monuments de la Manre-
sa Ignasiana; així com la interpretació plàstica de diferents experiències 
transcendents protagonitzades pel fundador dels jesuïtes en aquesta 
ciutat. Són un conjunt de creacions que vénen a reivindicar la vigència 
artística d’aquesta temàtica i a actualizar-ne la seva iconografia.

Per tal de complementar l’apreciació del visitant, cada obra s’exposa 
acompanyada de la seva cartel·la, d’un breu comentari artístic i d’un codi 
QR que dona accés a la biografia artística del seu creador; tot ells, mate-
rials elaborats per les joves estudiants de Cal Gravat. Cal subratllar que 
aquesta mostra ha estat fruït de la col·laboració altruista dels vint-i-dos 
artistes expositors, als quals honra la seva generositat i el seu compro-
mís.

L’acte inaugural tindrà lloc el proper dijous, 10 de novembre, a les 5 de 
la tarda, a la sala d’exposicions de la Casa Lluvià de Manresa. La mostra 
ha comptat amb la producció de l’Ajuntament, qui ha editat un catàleg on 
apareixen reproduïdes les vint-i-dues obres exposades.
L’exposició romandrà oberta a les dependències de la Casa Lluvià fins el 
3 desembre i podrà visitarse de dimecres a dissabte, de 17.30 a 20.30h.

En el transcurs d’aquest període, tindran lloc diverses activitats 
paral·leles, com ara la xerrada La petjada de Sant Ignasi a la Manresa 
d’avui?, a càrrec de l’historiador Francesc Comas (17 de novembre a les 
7 de la tarda); la conferència de David Guindulain, superior dels jesuïtes 
de Manresa, sobre Marko Rupnik i els mosaics de la Cova (1 de desem-
bre a les 7 de la tarda), i una visita comentada a l’exposició a càrrec de 
les seves comissàries (26 de novembre a les 7 de la tarda). Totes les ac-
tivitats es desenvoluparan a la mateixa Casa Lluvià i seran d’accés lliure.

Les comissaries de l’exposició
Douaa Dannoun i Ana Stefania Baiasu | GREHVAT.0

https://www.naciodigital.cat/manresa/noticia/106214/manresa-actualitza-petjada-sant-
ignasi-amb-exposicio-22-obres-contemporanies
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(https://www.manresadiari.cat/default.php)

“Sant Ignasi a Manresa, 22 mirades artístiques”, unaexposició comissa-
riada per dues estudiants de l’Institut Cal Gravat que reuneix les crea-
cions de vint-i-dos artistes contemporanis a l’entorn dels episodis manre-
sans protagonitzats per Sant Ignasi fa 500 anys.

Una exposició actualitza l’empremta artística de Sant Ignasi a Manresa.

Una exposició actualitza 
l’empremta artística de Sant 
Ignasi a Manresa

L’any 1522, Ignasi de Loiola va arribar a Manresa provinent de Montse-
rrat, on havia fet ofrena de les seves armes per iniciar un pelegrinatge a 
Terra Santa. Va instal·lar-se a la ciutat i va fer-hi un sojorn d’onze mesos. 
En el transcurs d’aquesta estada, el futur fundador dels jesuïtes va expe-
rimentar un seguit de vivències que acabarien transfigurant la seva espi-
ritualitat. Raptes, visions, escrúpols, defalliments, revelacions, malalties, 
il·luminacions, miracles, temptacions; tot un reguitzell d’esdeveniments, 
succeïts a diferents escenaris de la ciutat i recollits per diferents testi-
monis històrics. Unes experiències que van eixamplar la seva vocació 
religiosa i van inspirar-li obres culminants com els seus Exercicis Espi-
rituals. D’aquí que Manresa hagi estat considerada el bressol de l’ordre 
jesuïta.

Amb ocasió del 500 aniversari d’aquesta efemèride, Ana Stefania Baia-
su i Douaa Dannoun, alumnes de 2n de Batxillerat de l’Institut Cal Gra-
vat, han realitzat un treball de recerca adreçat a estudiar la projecció i la 
iconografia artística dels episodis que Ignasi de Loiola va protagonitzar 
a Manresa. Un projecte, dirigit pel professor Ovidi Cobacho Closa, que 

ha comptat amb la participació d’un conjunt d’artistes contemporanis de 
la ciutat, seleccionats a partir de les preferències dels alumnes de l’Aula 
d’Arts d’aquest centre educatiu. A cadascun d’ells, se’ls ha convidat a 
realitzar una obra inspirada en algun dels episodis que sant Ignasi va ex-
perimentar a la capital bagenca. Agafant la data de l’any “22” com a motiu 
conductor, s’ha traslladat aquest encàrrec a vint-i-dos artistes d’ambdós 
sexes, d’edats que abracen tres generacions (dels 29 als 87 anys) i de 
sensibilitats ben diverses. El resultat han estat les vint-i-dues creacions 
que es presenten en aquesta exposició, d’aquí el títol i els continguts que 
la integren: “Sant Ignasi a Manresa, 22 mirades artístiques”.

El conjunt de creacions exposades son obra dels artistes: Joan Carrió, 
Ignasi Corrons, Eduard De Pobes, Ernest Descals, Miquel Esparbé, Joa-
quim Falcó, Àngels Freixanet, Marta Genís, Valentí Gubianas, Ramon 
Maria Jounou, Aida Mauri, Jaume Mestres, Josep Oriol Olivé, Agustí Pe-
nadès, Lluís Puiggròs, Rodrigo Rodríguez Comos, Elisabet Salat, Lluís 
Sánchez, Josep Maria Sarrate, Ferran Serra, Adrià Torres i Yolanda Uran-
go. Les seves obres comprenen diferents disciplines, gèneres, tècniques 
i formats, però comparteixen un denominador comú: reinterpretar el lle-
gat artístic de la petjada ignasiana a Manresa. Entre aquestes, hi trobem 

una galeria de retrats del Sant, abordats des de 
perspectives d’allò més variades; la recreació 
de nombrosos espais i monuments de la Man-
resa Ignasiana; així com la interpretació plàs-
tica de diferents experiències transcendents 
protagonitzades pel fundador dels jesuïtes en 
aquesta ciutat. Un conjunt de creacions que vé-
nen a reivindicar la vigència artística d’aquesta 
temàtica i a actualizar-ne la seva iconografia.

Per tal de complementar l’apreciació del vi-
sitant, cada obra s’exposa acompanyada de 
la seva cartel·la, d’un breu comentari artístic i 
d’un codi QR que dona accés a la biografia ar-
tística del seu creador; tot ells, materials elabo-
rats per les joves estudiants de Cal Gravat. Cal 
subratllar que aquesta mostra ha estat fruït de 
la col·laboració altruista dels vint-i-dos artistes 
expositors, als quals honra la seva generositat i 
el seu compromís.

La mostra ha comptat amb la producció de l’Ajuntament, qui ha editat un 
catàleg on apareixen reproduïdes les vint-i-dues exposades. L’exposició 
romandrà oberta a les dependències de la Casa Lluvià fins el 3 desembre 
i podrà visitar-se de dimecres a dissabte, de 17:30 a 20:30h. En el trans-
curs d’aquest període, tindran lloc diverses activitats paral·leles, com ara 
la xerrada “La petjada de Sant Ignasi a la Manresa d’avui”, a càrrec de 
l’historiador Francesc Comas (17 de novembre, 19h); la conferència del 
P. David Guindulain, superior dels jesuïtes de Manresa, sobre “Marko 
Rupnik i els mosaics de la Cova” (1 de desembre, 19h); i una visita co-
mentada a l’exposició a càrrec de les seves comissàries (26 de novem-
bre, 19h). Totes les activitats es desenvoluparan a la mateixa Casa Lluvià 
i seran d’accés lliure.

CULTURA / Redacció/ Jordi Preñanosa 09/11/2022 21:08



| 
In

st
itu

t C
al

 G
ra

va
t -

 2
n 

tr
im

et
re

35

La pel·lícula “Avatar 
2” és una pel·lícula  
de ciència ficció i 
fantasia. Els per-
sonatges són  uns 
alienígenes que 
viuen a Pandora, 
un lloc amb molta 

AVATAR 2
Aquesta pel·lícula, Punyals per l’esquena 
2, és de misteri i policíaca. Aquesta 
pel·lícula passa en l’illa d’un dels personat-
ges, Miles Bron, que  és una persona molt 
rica i intel·ligent, però amb un costat dolent.
Algun dels personatges són:
Whiskey, Detective Beneit, Miles Bron, Clai-
re debella...
Els personatges a abans d’anar a l’illa ja 
es coneixien,  tots menys en Miles Bron, es 
van conèixer en un bar i al principi no es 

Punyals per l’esquena 2

Aquesta pel·lícula és d’un gènere de superhe-
rois i ciència-ficció.
La pel·lícula va sobre una noia que convoca a 
un superheroi, en aquest cas és Black Adam, 
mentre s’intenta adaptar a la nova ciutat. Hi 
ha superherois que intenten matar-lo perquè 
pot tenir unes intencions malignes.

Black Adam

naturalesa. Hi  ha uns humans que creen el seu avatar i s’infiltren 
en el món dels alienígenes i els intenten destruir el món i hi ha un 
dels humans que s’enamora d’una de les alienígenes en la primera 
pel·lícula i es fica de la seva banda i guanyen la guerra.

Llavors un noi ha de venjar-se del líder dels humans infiltrats que 
va morir i el que ha de fer és matar el noi que va canviar de banda 
a la guerra que al mateix temps va matar al seu líde.Llavors el noi 
i la seva família, de  4 fills, la seva dona, i un noi que és el fill del 
líder dels infiltrats que es va canviar de banda, han de marxar de 
Pandora. 
Troben avatars d’aigua que saben nedar i els demanen que si po-
den quedar-se allà. Els avatars d’aigua saben la seva història sobre 
la guerra i estaven indecisos d’acceptar que es quedessin. Al final 
van decidir que es podien quedar i la família d’avatars  van apren-
dre els costums, tradicions dels avatars d’aigua.

Els dos germans veuen que els fills del líder dels avatars d’aigua 
s’estan burlant de la germana  perquè és una mica rara  i es piquen 
els dos fills i els fills del líder dels avatars d’aigua. El pare s’enfada 
amb el seu fill gran i el seu germà gran encara que no tingui la culpa 
assumeix la responsabilitat. El pare diu que es disculpin amb els 
fills del líder i el pare és disculpa amb el líder mentrestant el fill mig 
demanarà perdó als fills del líder i es perdonen. Diuen d’anar a fer 
una volta per la zona perillosa i van muntats amb un animal que és 
molt ràpid i s’enfonsa abaix de l’aigua i també va per fora de l’aigua. 
Al final de l’excursió,  arriben a la zona que està molt lluny llavors.

Quan arriben allà, el germà mitjà està passant-s’ho bé i de sobte el 
deixen tirat al mig del mar on  una espècie marina ataca al noi i de 
sobte surt un talkun i ataca a l’espècie marina. Llavors el noi parla 
amb el talkun, que és un mena de balena  que s’entén molt bé amb 
els avatars. El noi ajuda el talkun traient-li un ferro  que li han clavat 
per capturar-lo. Ell el treu, parlen i el noi li demana si el pot portar 
a casa i veu que li falta una pota i  li demana que li ha passat i diu 
que el van intentar capturar.

Quan torna ho  explica als seus germans i alguns avatars marins i 
ells diuen que és impossible perquè era un talkun assassí i ell diu 
que no.

Després hi ha una guerra i guanyen els avatars, però a la família 
passa una desgràcia (aneu-la a veure si voleu saber-la) i així acaba 
la pel•lícula.

Aquesta pel•lícula és recomanable perquè té unes imatges espec-
taculars i, malgrat que dura més de dues hores, és molt entretin-
guda.

Nil Carreras

portaven bé, però al final es van fer amics perquè els  comprava coses o 
els ajudava en els seus treballs, per això al final de la pel•lícula es guien 
més pels diners que per la seva opinió o pel que han de fer, per exemple 
anar en contra de Miles Bron.
Aquesta pel·lícula va sobre un assassinat a l’illa de Miles Bron. Van fer 
com si haguessin mort algú.Al principi era un simulacre , però en aquella 
mateixa nit van matar a un dels personatges, de veritat.
A partir d’això actua el detectiu Beneit  i descobreix que tots els que es 
troben a l’illa estan només per guanyar diners gràcies a Miles Bron que 
els va enviar una caixa amb endevinalles. Fa temps que es coneixen, 
però només està amb ell perquè es volen aprofitar d’ell, això fa que hi 
hagi opinions en contra, que desemboca en una cosa que no t’esperes.
Aquesta pel·lícula m’ha agradat molt, perquè és un dels gèneres que 
més m’agraden en les pel·lícules, també m’agrada molt aquesta pel•lícula 
perquè té un final inesperat.
Jo recomanaria aquesta pel·lícula sobretot per a les persones a qui  els 
agrada el misteri i  la intriga.

Black Adam porta una caputxa i una capa negra, pantalons i samarreta de 
color negre amb un símbol de llamp enmig.
Alguns dels personatges secundaris són:
Hawkman, Doctor Fate, Cyclone, Sabbac, Hurut...
Tota la pel·lícula passa a Kahnad, i barreja dos mons l’actual-futur i el 
passat, que es d’on prové Black Adam.
Black Adam té el poder de l’electricitat, la velocitat i força sobrehumana. 
Gràcies a això pot enfrontar-se a diferents enemics ara com Sabbac, que 
és una espècie de representant de l’infern que lluita contra Black Adam.
Aquesta pel·lícula m’ha semblat molt interessant, però a vegades se’t 
pot fer una mica llarga. Tot i amb  això m’ho he passat molt bé i he gaudit 
molt de la pel·lícula especialment perquè m’agraden molt les pel·lícules 
de superherois.
Tenint en compte el que he dit anteriorment crec jo que recomanaria 
aquesta pel·lícula la gent que li agraden molt les pel·lícules d’acció i de 
superherois.

Oscar Hidalgo
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Els Minions

Inazuma Eleven, una sèrie d’animació creada per Level-5 i Quin-
tet, va ser emesa per primera vegada al Japó el 5 d’octubre de 
2008. La sèrie està basada en el futbol. A causa de la seva gran 
popularitat i les supertècniques (moviments especials de tir, para-
da, regat i robada de pilota) van aconseguir reproduir la sèrie per 
tot el món.

El protagonista és un nen anomenat Marc Evans que va crear un 
equip de zero en el seu institut anomenat Raimon, gràcies a tot 
l’equip va aconseguir complir el seu somni de guanyar el cam-
pionat nacional contra el millor equip de tot el Japó, anomenat 
Institut Zeus.

VIDEOJOCS
Inazuma eleven

Els Minions es va fer famosa a Tiktok perquè va crear un trend que va ser 
viral: consistia a anar a  veure la pel·lícula molt ben arreglats. Aquesta 
tendència va arribar a tant, que els cinemes van prohibir entrar a veure la 
pel•lícula amb aquesta roba.  
També es va fer famosa la broma de pintar la cara d’algú de groc i posar-
li una rodona de color negre per simular les ulleres. 
Aquesta pel·lícula l’han vist 4.042.809 persones.

L’ opinió dels nostres col·laboradors:
Unax: A mi m’agrada la pel·lícula perquè em 
sembla interessant i molt divertida i també és 
entretinguda.
Gerard: A mi la pel•lícula m’agrada perquè Els 
Minions son divertits i és molt moguda ja que 
sempre estan fent alguna cosa per entretenir el 
públic.
Erik: La pel·lícula està molt bé i el millor van ser 
totes les persones que la van anar a veure molt 
ben vestits. Pel que fa a la història la vaig veure 
bastant emocionant i divertida a la vegada.

Thierno: Una pel·lícula molt bona. Al principi no li veia interès, però en 
veure el tràiler em vaig emportar una gran sorpresa. Vaig decidir veure-la 
i la veritat és que em va agradar.

Unax, Gerard, Erik i Thierno

RESSENYA DE CARS 3
Cars 3 va ser una pel•lícula que va ser la continuació de Cars 2, 
s’esperava que pogués continuar amb la saga i mantenir el prestigi i no 
devaluar la saga.
En la pel·lícula fan com que els cotxes de carreres estan evolucionant, ja 
que amb les noves tecnologies fan que els nous cotxes siguin molt més 
nous i ràpids, així, el Rayo McQueen es queda molt més enrederit als 
altres corredors. El Rayo McQueen es posa a entrenar amb una entrena-
dora i amb l’antic entrenador del seu mestre, si no quedava primer en la 
carrera s’hauria de retirar.

En començar la carrera no podía superar a Jackson Storm, que era el 
competidor més bo de la carrera. Al final, Cruz Ramírez, l’entrenadora, va 
entrarà a la carrera per petición de Rayo McQueen i aconseguirà guan-
yar a Jackson Storm i guanyar la carrera i com que el Rayo McQueen 
va començar la carrera i tècnicament va guanyar també i no s’hauria de 
retirar, acaba amb Cruz Ramírez sent la millor corredora amb la marca 
Dinoco i el Rayo McQueen sent el seu mentor. Així acaba la pel•lícula 
de Cars 3. 

 Marc Rodríguez, David Liceras, Iván Zamora i Pol Núñez
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Anhelo: 
És un llibre d’amor fantàstic, amb una temàtica 
de vampirs, homes, llops, bruixes, i té un munt 
d’incògnites i dubtes. Aquest llibre és per a persones 
a les quals els  agrada l’aventura, l’amor adolescent, 
la màgia, segurament si t’ha agradat Crepuscle 
t’agradarà aquest llibre.

Recomanació de 
llibres: 

Damián:  
És un llibre diferent, un amor amb as-
sassinats, fets sobrenaturals, psicò-
pates, obsessions i esdeveniments 
estranys. Aquest llibre és per a la 
gent a la qual li agraden les històries 
amb un rerefons estrambòtic, amb 
un plot twist al final. 

Nosotros en la luna:   
Un llibre d’amor i amistat a distància, 
d’aprenentatge creixement personal 
dels personatges. Aquest llibre és per 
a les persones a les quals els agrada 
l’amor, París, les històries boniques i els 
bons finals. 

Perfectos mentirosos:    
En aquesta història coneixem la Jude que 
acaba d’arribar a una de les universitats 
més elitistes del món, però ja s’ha adonat 
que aquí tot es mou al voltant de les fes-
tes, les xafarderies i els “ligues” entre es-
tudiants. I que tot això gira al voltant d’un 
trio irresistible: els germans Cash. Són 
vacil·lants, astuts, però insuportablement 
atractius i poderosos.

Leyre Talavera, Alexander Neptaly 
Romero, Oriol Soler i Aitor Villalba

El dimarts 28 de febrer es durà a terme 
la Jornada de Portes Obertes d’ESO presen-
cials a l’Institut Cal Gravat de Manresa

Per tal de facilitar l’assistència de les famílies, 
la jornada es realitzarà en dos torns: a les 
6 tarda el primer torn i a les 7 tarda el 
segon torn.
L’estructura de la visita de cada torn serà la 
mateixa i amb una durarà aprox. d’una hora 
i constarà de:

– Rebuda i xerrada conjunta per a les famí-
lies amb intervencions de l’equip directiu i 
de l’AMPA. (20′)

– Visita guiada pel centre  (20′)

– Concreció del treball a una aula de 1r ESO 
per part del professorat i alumnat (40′)

Caldrà inscriure’s, tot omplenant el
FORMULARI (escanejar el següent QR)

JORNADA
PORTES OBERTES 
A CAL GRAVAT !

EM VULL INSCRIURE PER FER UNA VISITA 
GUIADA AMB XERRADA I CONÈIXER COM 
TREBALLAREM! 

VOLS VEURE LES INSTAL·LACIONS I 
ELS EQUIPAMENTS DEL L’INSTITUT?

UN DIA QUALSE-
VOL A 1r d’ESO!
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El body positive es un moviment social ini-
cialment creat per empoderar persones amb 
sobrepès, i alhora desafiar i qüestionar les ma-
neres en què la societat presenta i observa el 
cos humà. El moviment defensa l’acceptació de 
tots els cossos independentment els seus grau 
de discapacitat, mida, gènere, raça o aspecte. 
El body positive té arrels en el moviment 
d’acceptació de les persones grasses pro-
mogut per la National Association to Advance 
Fat Acceptance (L’Associació Nacional per 
l’Acceptació de l’Obesitat), que només defensa 
l’acceptació dels individus considerats obesos 
o amb sobrepès. El moviment del body positive, 
al contrari, defensa que ni la gordofòbia ni la 
flacofòbia són acceptables, i que tots els tipus 
de cossos haurien de ser respectats.
Punts de vista 
Els activistes del body positive creuen que la 
mida dels cossos té en les persones la mateixa 
importància que el grau de discapacitat, gène-
re, raça o aspecte. Una de les moltes maneres 
en què els nostres cossos estan col·locats en 
una jerarquia de poder i atractiu o desitjabilitat. 
El moviment té com a objectiu desafiar els es-
tàndards de bellesa, construir una imatge posi-
tiva sobre el cos i millorar l’autoconfiança.  
Body Shaming
El bodyshaming 
és una paraula en 
anglès que vol dir: 
avergonyir o burlar-
se d’algú per la 
seva aparença física o el seu cos. “Estàs molt 
gras/sa”, o “Ets molt baixet/a”. Aquests tipus de 
burles i frases vergonyoses, poden causar en la 
persona afectada problemes significatius en el 
seu benestar emocional, ja sigui que les escolti 
en molta o poca freqüència.
Alguns defectes i conseqüències emocionals 
que poden provocar en la persona víctima del 
Bodyshaming són les següents: 
-Inseguretats i baixa autoestima
-Ansietat i incapacitat d’adaptació social 
-Problemes alimentaris
-Depressió o idees suïcides 
El sofriment de la bellesa
“Corsé”: va co-
mençar a usar-se al 
segle XVI, era una 
peça de roba interior 
tenia cordons que 
s’estrenyien i així 
les usuàries quedaven amb una cintura minús-
cula. S’usava a l’interior del cos  i  donava la 
forma de cintura de vespa. 

Body Positive
Algunes conseqüències negatives de l’ús 
d’aquest tipus de faixa  eren:
-Indigestió
-Marejos
-Hemorràgies internes 
Dones padaung:
Són dones d’un 
grup ètnic de 
Tailàndia (dones 
de coll de girafa) 
que usen unes 
anelles metàl·liques en el coll. Les utilitzen des 
dels seus 6 anys i és un  símbol de bellesa. 
Això fa que els seus colls siguin de manera no 
natural, molt més llargs. Els perills d’aquest ús 
són:
-Manca de musculatura
-Debilitat en vèrtebres
-Asfíxia i desnucament
Peus de lotus: era un símbol d’estatus en les 
dones xineses des de el segle X fins al XIII. Era 
una pràctica on es buscava embenar els peus  
molt fort fins trencar-los, buscant així peus de 
ballarina. Es deia que gràcies a això trobaries 
un millor casament. 
Les conseqüències eren: 
-No poder caminar amb normalitat.
O h a g u r o : 
l’Ohaguro, és el 
nom que rep al 
Japó el costum 
d’ennegrir-se les 
dents amb una 
solució de llima-
dures de ferro i 
vinagre. A més de la preferència de la societat 
japonesa per les dents negres també es consi-
derava beneficiós per a la salut, ja que prevenia 
el deteriorament de les dents en actuar com un 
antic segellador dental. Tenyir-se les dents era 
una pràctica coneguda i estesa també pel sud-
est de la Xina i el sud-est asiàtic, encara que 
amb receptes diferents.
Pastilles amb verí: A finals del segle XIX, els 
diaris nord-americans feien publicitat d’unes 
llaunes de pastilles que, si es menjaven, as-
seguraven la desaparició  de totes les pigues, 
grans i marques facials en general. Aquests 
productes contenien verí, però això no era un 
secret. De fet, estava a la mateixa etiqueta, en 
què es podia llegir “Arsenic Complexion Wa-
ffers” (“Píndoles amb Arsènic per a la Comple-
xió”).
Maquillatge i cirurgies estètiques
El maquillatge, així com la seva recoberta po-
sitiva que et permet eliminar les imperfeccions, 

també té la seva part negativa com l’obsessió 
i la incapacitat per veure’t sense maquillatge. 
Per altra part, les cirurgies estètiques s’utilitzen 
per modificar parts del teu cos. Les dades de-
mostren que les dones, que són les que més 
s’operen respecte als homes, cada vegada vo-
len semblar més joves i cada vegada en  són 
més les adeptes. Això és per diferents motius:
-Les xarxes socials i la seva imatge cada vega-
da més inassolible.
-Els cànon de bellesa. 
-Les tendències i modes que van canviant.
Cànons de bellesa 
El cànon de bellesa 
grec estava basats 
en la bona alimen-
tació. Pels grecs 
la simetria era el 
símbol de la bellesa 
i la perfecció. Un 
senyor que es deia 
Policleto va fer es-
cultures d’atletes. 
Aquesta regla mar-
ca que el cos me-
dirà set vegades el 
cap perque la pro-
porció fos perfecta. La dona perfecta era una 
dona d’espatlles petites molt primes, però amb 
cintura gran i cuixes molt grans amb el cabell 
ondulat, pits petits, tornejats, ulls grans, nas afi-
lat i amb la cara ovalada.
Les xarxes socials
Les xarxes socials influeixen molt en 
l’autoestima de la gent sobretot la dels ado-
lescents ja que estan en una edat en què les 
opinions dels altres compten molt.  A les xarxes 
socials hi ha moltes persones que s’editen les 
fotos per tenir cossos que en la societat són 
considerats “perfectes” i això pot crear moltes 
inseguretats, fins i tot poden arribar a provocar 
transtons de conducta alimentària.
Opinió general
Nosaltres creiem que el “body positive” és un 
moviment molt important actualment, ja que 
ajuda molt a les persones amb les seves in-
seguretats i creiem que se li ha de donar més 
visibilitat.
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ENDEVINA. 
Saps qui són?  

ELS AVATARS
DELS PROFESSORS

WELCOME
LITTLE ONE!

Escaneja el codi QR per trobar 
els passos de la creació del punt 
de llibre.

Creació
d’un punt de llibre

A
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Sopa de lletres de professors

Adel - Artal - Carmen - Francesc - Josep - Manel - Ramon - Silvia - Andreu - 
Carles - David - Idoia - Lourdes - Miriam - Raül - Txell

ed
uc

im
a.

co
m

Arnau Brunet Molas

Laberint
Solució



Recepta

Ingredients:

- 5 patates

- 6 ous

- ½ ceba 

- Oli al gust

- Un bocí de sal

Preparació:
1. Rentem les patates i les pelem per 
després, tallar-les en trossos petits. 
Fem el mateix amb la ceba.

2. Fiquem oli a la paella i cuinem la 
ceba i les patates.

3. Batem els ous i afegim una mica de 
sal al gust.

4. Una vegada fetes les patates, les 
filtrem amb un colador per treure l’oli 
restant i les afegim amb els ous. Ho 
barrjem tot be fins que quedi una mica 
homogeni.

5. Ho fiquem tot a la paella, i esperem 
fins que quedi fet, després li donem la 
volta a la truita i també esperem a que 
quedi fet.

Noms: Laia, Alexander, Aitor, Nayla, Felipe, 
Lilian, i Leire.

Col.laboració: Logan Alexander Ceballos 
Mari, Amine.
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INGREDIENTS
● 3 ous

● ½ d’oli d’oliva

● farina 3 envasos  de iogurt

● 1 llimona

● mantega 

● iogurt de llimona

● 2 gots de sucre

● 1 sobre de LLEVAT

● 1 cullerada de sucre glaç

PA DE PESSIC

Truita de patates

    PROCÉS D’ELABORACIÓ
1. Trenquem els ous en un recipient ben net i sec i batem les clares, millor si 
és amb varetes elèctriques (que també hauran d’estar ben netes i seques) 
per estalviar-nos l’esforç, ja que els 8-9 minuts no ens els treu ningú.

2. Quan comencin a escumar hi afegim la meitat del sucre. Ho fem de mica 
en mica, deixant que caigui en forma de pluja i sense deixar de batre.

3. Continuem batent durant uns 7-8 minuts més o fins que aconseguim una 
merenga ferma i brillant. Reservem.

4. A continuació afegim el sucre al recipient amb els rovells i batem fins 
que el color canviï i es torni pàl•lid (això és el que s’anomena blanquejar 
els rovells). També augmentaran en volum per la quantitat dʻaire incorporat. 
Parem de batre quan les varetes dibuixin un traç als rovells.

5. Un cop està tot ben batut posem el forn a preescalfar a uns 120 °C 10-15 
minuts i un cop preescalfat posem el pa de pessic a 180 °C 40 minuts

6. Quan el trAiem del forn ja estARÀ  a punt per decorar al gust  

Leila Mingallon, Judith Rueda i Leyre Rueda



L’AMPA valora amb gran satisfacció la bona acollida als tallers 
de formació i reflexió que ha organitzat sota el títol “Somriu ! 
Són adolescents”, una activitat organitzada amb el suport de 
l’Agència de la Salut Pública de Catalunya de la Generalitat de 
Catalunya.

Els tallers s’han desenvolupat durant 3 sessions els dies 24 i 31 
de gener i 7 de febrer, a la Biblioteca del centre, i han comptat 
amb la participació d’una trentena de pares i mares del centre, 
i la direcció de l’activitat ha anat a càrrec del psicòleg infanto-
juvenil i familiar, Marc Ros i Companys.

El taller ha consistit en 3 sessions de dues hores que han girat 
entorn de la reflexió del que significa la parentalitat i sobre com 
podem acompanyar els i les joves en aquest trànsit cap a la vida 
adulta, tenint en compte sempre les seves característiques i cir-
cumstàncies personals, familiars i socials.

Entre els temes tractes hi ha el vincle que construïm amb els 
nostres fills i filles, de l’autoregulació, la comunicació, els conflic-
tes, els límits, la construcció de la identitat sexual, les pantalles, 
etc.

La valoració que n’han fet els assistents també ha estat molt 
positiva, fet que ens anima a persistir en aquest perfil d’activitats 
adreçades a les famílies en el futur, com un exemple pràctic de 
les funcions que l’AMPA pot desenvolupar al centre.




